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بوشهر|  مدیرکل شیلات استان بوشهر گفت: ارائه خدمات مطلوب به جامعه 

صیادی و لنج داران استان بوشهر دنبال می شود. عقیل امینی در نشست با 

تعاونی های صیادی، بهره بردار اسکله عامری و تعاونی های لنج داران باری 

عامری و بوالخیر اظهار داشت: رفع مسائل و مشکلات مربوط به شناورهای 

باری مستقر در اسکله های صیادی با جدیت دنبال می شود ....

دارای ظرفیت های متعددی است که خرما  استان بوشهر در عرصه کشاورزی   

به عنوان یکی از محصولات اصلی این استان محسوب شده و تعداد زیادی از 

کشاورزان در این عرصه مشغول به فعالیت و تلاش هستند.»کبکاب« به عنوان 

مهمترین واریته خرمای استان بوشهر محسوب می شود که علی رغم کیفیت و 

ویژگی های خوبی که دارد، به خوبی مورد اقبال و استقبال مصرف کنندگان قرار 

نگرفته و فروش محصول یکی از مهمترین دغدغه های تولیدکنندگان و تجار است. 

ارتقای کیفیت خرمای استان بوشهر نیازمند افزایش سواد کشاورزی فعالان عرصه 

تولید، بهره برداری، بسته بندی، نگهداری و سایر ارکان است که  ....

چاپ کتاب های شما از یک نسخه 
تا صد هزار نسخه

انتشارات شروع
صفحه آرایی و طراحی کتاب، 
مجله و نشریات، بروشور و ... 

پذیرفته می شود
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معاون بهداشت دانشگاه 

علوم پزشکی بوشهر:

وابستگی به 
تلفن همراه از 

معضلات مهم برای 
دانش آموزان است

مدیر کل صمت استان بوشهر 

خبرداد؛

ثبت ۵۰۰۰ اشتغال 

جدید در استان بوشهر
 

رئیس سازمان فرهنگی، 

اجتماعی و ورزشی شهرداری 

بندر بوشهر خبر داد: 

طرح جمع آوری 
معتادان و کارتن 

خواب ها در بوشهر 
عملیاتی شد

 

مسئول بسیج مهندسین

 عمران و معماری بوشهر:

محرومیت زدایی در 
استان بوشهر با جدیت 

دنبال می شود

رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر خبر داد:

مــوافــقت بــا آزادســازی ۷۸۰ هکتــار اراضی نظامی شهـر بــوشهـر

رئیس اتاق بازرگانی بندر بوشهر  خبر داد:

حضور رایزنان اقتصادی چهار کشور در نمایشگاه خرما بوشهر

»کبکاب« نیازمند ارتقای کیفیت

از ۱۰  اقتصادی استاندار بوشهر گفت: معیشت بیش  امور  معاون هماهنگی 

هزار خانوار استان بوشهر از طریق صید و صیادی تأمین می شود. علی باستین 

دوشنبه شب در نشست بررسی وضعیت توزیع عرضه سوخت به شناور صیادی 

استان بوشهر اظهار داشت: مردم استان بوشهر از دیرباز در عرصه دریایی فعالیت 

داشته اند و اکنون نیز بخش زیادی از مردم در این حوزه فعال هستند. وی با 

بیان اینکه یکی از ظرفیت های مهم استان بوشهر صید و صیادی در خلیج فارس 

است، افزود: در این راستا افزون بر ۲ هزار و ۲۵۰ شناور صیادی فعالیت می کنند 

و خانوارها در سواحل از طریق صید آبزیان امرار معاش می کنند...

معاون استاندار بوشهر:

معیشت ۱۰ هزار خانوار استان بوشهر 
وابسته به صید و صیادی است

مدیرکل شیلات استان بوشهر:

ارائه خدمات مطلوب به جامعه صیادی و لنج داران 
بوشهر دنبال می شود

با تکیه بر توان داخل؛

پارس جنوبی آماده 
تأمین گاز در فصل 

سـرد سال
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خبـــــــر
خبــــرخبــــر

خبــــــرخبــــــر

خبــــــر

بوشهر|  مدیرکل شیلات استان بوشهر گفت: 

ارائه خدمات مطلوب به جامعه صیادی و لنج 

داران استان بوشهر دنبال می شود.

عقیل امینی در نشست با تعاونی های صیادی، 

لنج  تعاونی های  و  عامری  اسکله  بردار  بهره 

داران باری عامری و بوالخیر اظهار داشت: رفع 

مسائل و مشکلات مربوط به شناورهای باری 

مستقر در اسکله های صیادی با جدیت دنبال 

می شود. وی به سیاست های حمایتی دولت 

و سازمان شیلات ایران از بخش خصوصی و 

اصل ۴۴ قانون اساسی در خصوص واگذاری 

اسکله های شیلاتی به بخش خصوصی اشاره 

کرد و افزود: نقش تعاونی ها و تعامل آنها با 

اداره شیلات در نگهداری و حفاظت از اسکله ها 

مهم و ارزشمند است.

مدیرکل شیلات استان بوشهر ادامه داد: تمام 

تلاش شیلات و بخش خصوصی در راستای 

ارائه خدمات مطلوب به جامعه صیادی و لنج 

داران باری است.

از  یکی  را  عامری  بندر صیادی  وی همچنین 

مهمترین بنادر صیادی استان دانست و گفت: 

مردم  اموال  از  و صیانت  حفاظت  منظور  به 

پروژه های مهمی مانند بهسازی و تجهیز بندر 

عامری به سیستم اطفای حریق ثابت و سیار در 

دست اقدام و پیگیری است.

از  بندری  عوارض  پرداخت  داد:  ادامه  امینی 

سوی مالکین شناورها به منظور انجام خدمت 

جامعه  و  شناورها  مالکین  به  بهتر  رسانی 

به  با توجه  صیادی در همان اسکله است و 

پروژه های  می توان  پرداختی  عوارض  میزان 

مختلفی در همین جهت معرفی و در آن اسکله 

اجرایی کرد.

شناورها،  پرداختی  عوارض  با  رابطه  در  وی 

خطاب به مدیر شیلات تنگستان و بهره بردار 

بیش  تکریم  منظور  به  داد:  دستور  مربوطه 

عمومی  افکار  تنویر  و  رجوع  ارباب  پیش  از 

توضیحات  شناورها  مالکین  برای  است  نیاز 

با  رابطه  در  درست  و  لازم  سازی  شفاف  و 

ارائه  این شناورها  چگونگی محاسبه عوارض 

شود و همچنین تأکید کرد که تمام تلاش خود 

ارباب رجوع به کار  را درجهت جلب رضایت 

گیرید.

اقتصادی  امور  هماهنگی  معاون 

بیش  معیشت  گفت:  بوشهر  استاندار 

از ۱۰ هزار خانوار استان بوشهر از طریق 

صید و صیادی تأمین می شود.

علی باستین دوشنبه شب در نشست 

بررسی وضعیت توزیع عرضه سوخت 

اظهار  بوشهر  استان  صیادی  شناور  به 

داشت: مردم استان بوشهر از دیرباز در 

عرصه دریایی فعالیت داشته اند و اکنون 

نیز بخش زیادی از مردم در این حوزه 

فعال هستند. وی با بیان اینکه یکی از 

ظرفیت های مهم استان بوشهر صید و 

صیادی در خلیج فارس است، افزود: در 

این راستا افزون بر ۲ هزار و ۲۵۰ شناور 

خانوارها  و  می کنند  فعالیت  صیادی 

امرار  آبزیان  از طریق صید  در سواحل 

معاش می کنند.معاون هماهنگی امور 

به  اشاره  با  بوشهر  استاندار  اقتصادی 

اینکه معیشت بیش از ۱۰ هزار خانوار 

استان بوشهر از طریق صید و صیادی 

توزیع  و  تأمین  گفت:  می شود  تأمین 

سوخت شناورهای صیادی اعم از بنزین 

دغدغه  مهمترین  از  یکی  گازوئیل  و 

صیادان است که مطالبات این قشر در 

دستور کار قرار گرفته است. وی با تشریح 

نحوه تحویل سوخت از سوی شرکت 

پخش فرآورده های نفتی به جایگاه های 

تصریح  اسکله های صیادی  و  ساحلی 

از  سوخت  حمل  حاضر  حال  در  کرد: 

جایگاه های  تا  پخش  شرکت  مخازن 

ساحلی بر عهده جایگاه دار است که این 

مهم هزینه تحویل سوخت به شناورها 

را افزایش می دهد.باستین با بیان اینکه 

صیادی  شناورهای  به  سوخت  قیمت 

بیش از قیمت رایج است اضافه کرد: 

به منظور حمایت از قشر زحمتکش صیاد 

و شفاف شدن فرایند تحویل سوخت 

دوم  سفر  در  صیادی  شناورهای  به 

همسان سازی  پیشنهاد  جمهور  رئیس 

سوخت رسانی به جایگاه های صیادان 

تصویب  و  تأیید  مورد  و  شد  مطرح 

مسئولان ذیربط قرار گرفت.

مسئول بسیج مهندسین عمران و معماری بوشهر:

محرومیت زدایی در استان بوشهر 
با جدیت دنبال می شود

 

و  عمران  مهندسین  بسیج  سازمان  مسئول  بوشهر- 

معماری سپاه امام صادق علیه السلام استان بوشهر گفت: 

محرومیت زدایی در نقاط مختلف استان بوشهر با جدیت 

دنبال می شود.به گزارش خبرنگار مهر، امید گوهری ظهر 

با حضور معاون هماهنگ کننده  سه شنبه در نشست 

سپاه امام صادق علیه السلام استان بوشهر اظهار داشت: 

سازمان بسیج مهندسین عمران و معماری استان بوشهر 

همانند هر ساله برنامه های متعددی را در هفته بسیج با 

هدف محرومیت زدایی در نقاط محروم این استان انجام 

می دهد.امید گوهری در ادامه افزود: بنیاد مسکن، اداره 

راه و شهرسازی، نظامات مهندسی و مهندسین بسیجی 

با سازمان بسیج مهندسین عمران و معماری سپاه امام 

صادق علیه السلام استان بوشهر در هفته بسیج با هدف 

به طور  استان  این  محروم  نقاط  در  زدایی  محرومیت 

جهادی همکاری لازم را به عمل می آورند. وی در ادامه با 

اشاره به برخی از برنامه های این سازمان در هفته بسیج 

تصریح کرد: اعزام گروه های جهادی در مناطق محروم و کم 

برخوردار استان، افتتاح عملیاتی پروژه های عمرانی در نقاط 

محروم، بر پایی میز خدمت، دیدار با خانواده های شهدا 

و ایثارگران، بر پایی میز خدمت در نهادها و سازمان های 

استان بوشهر، خدمات متعدد مهندسین جهادی در هفته 

بسیج و همایش اختتامیه و تجلیل از خانواده شهدا، 

ایثارگران و برگزیدگان این رویداد بزرگ برخی از برنامه های 

شاخص سازمان بسیج مهندسین عمران و معماری سپاه 

امام صادق علیه السلام استان بوشهر در هفته بسیج 

است.

........................................................................

مدیر کل صمت استان بوشهر خبرداد؛

ثبت ۵۰۰۰ اشتغال جدید
 در استان بوشهر

 

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر از ثبت 

پنج هزار و ۳۴۹ نفر اشتغال ایجادی در حوزه صمت در 

سامانه ملی رصد خبر داد.

مهدی صفوی صبح سه شنبه در جمع خبرنگاران افزود: 

در راستای تعهد ثبت آمار اشتغال در بخش های مختلف 

دستگاه های اجرایی، از ابتدای سال جاری تا کنون پنج 

آمار اشتغال واقعی در بخش صنعت،  نفر  هزار و ۳۴۹ 

معدن و تجارت استان در سامانه ملی رصد اداره تعاون، 

کار و رفاه اجتماعی توسط کاربران مربوطه این اداره کل و 

شهرستان های تابعه به ثبت رسیده است.مدیر کل صنعت، 

معدن و تجارت استان بوشهر با اشاره به اهمیت ایجاد 

اشتغال در حوزه صمت استان عنوان کرد: بر اساس تعهد 

ایجاد اشتغال تعیین شده حوزه صمت استان تا کنون پنج 

هزار و ۳۴۹ نفر معادل ۶۶ درصد از کل تعهد ایجاد شده سال 

۱۴۰۲ انجام شده و مابقی تا پایان سال جاری در دست اقدام 

است.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت استان عنوان کرد: 

ثبت آمار اشتغال ایجاد شده حوزه صمت در سراسر استان 

به طور مستمر در حال انجام بوده که در همین خصوص 

شهرستان بوشهر با آمار ۲ هزار و ۷۹ نفر بالاترین اشتغال، 

شهرستان دشتی ۷۳۷ نفر به عنوان دومین، شهرستان 

دشتستان ۶۷۸ نفر به عنوان سومین و مابقی در سایر 

شهرستان ها از نظر تعداد ثبت شده است.

........................................................................

بوشهری ها بیش از پنج هزار 
اشتغال ثبت کردند

مدیر کل صنعت، معدن و تجارت استان بوشهر گفت: 

متقاضیان شغل در این استان اقدام به ثبت پنج هزار و 

۳۴۹ نفر اشتغال در حوزه صمت سامانه ملی رصد کردند.

به گزارش ایرنا، »مهدی صفوی « روز سه شنبه در گفت وگو 

با خبرنگاران در بوشهر اظهار کرد: ثبت آمار اعلام شده واقعی 

بوده و قابلیت رصد میدانی دارد.وی افزود: در زمینه تعهد 

دستگاه های  مختلف  بخش های  در  اشتغال  آمار  ثبت 

اجرایی، تعهد ایجاد اشتغال در حوزه صمت استان برای سال 

جاری هشت هزار و 100 اشتغال بوده که تا کنون پنج هزار 

و ۳۴۹ نفر نزدیک به ۶۶ درصد از کل تعهد ایجاد شده سال 

۱۴۰۲ انجام شده است.مدیرکل صنعت، معدن و تجارت 

استان بوشهر عنوان کرد: شهرستان های بوشهر با ۲ هزار و ۷۹ 

نفر، دشتی با ۷۳۷ نفر و دشتستان با ۶۷۸ نفر بیشترین آمار 

ثبت اشتغال ایجاد شده حوزه صمت در استان بوشهر را دارا 

هستند. صفوی ادامه داد: با برگزاری مستمر نشست های 

ستاد تسهیل و رفع موانع تولید ضمن شناسایی مشکلات 

تولیدکنندگان و اقدام به رفع آن، زمینه ایجاد اشتغال های 

جدید و تثبت شغل های انجام شده انجام می گیرد.

اقتصادی  رایزنان  گفت:  بوشهر  بندر  بازرگانی  اتاق  رئیس 

کشورهای امارات، قطر، پاکستان و روسیه به عنوان کشورهای 

مرتبط با بازار هدف خرما استان بوشهر در پنجمین نمایشگاه و 

میز ملی خرمای این استان شرکت می کنند.

»خورشید گزدرازی« اظهار کرد: در پنجمین نمایشگاه و میز ملی 

خرما استان بوشهر، ۱۳ استان شرکت می کنند که به نسبت دوره 

قبل استقبال بسیار بیشتری انجام شده است.وی بیان کرد: 

امید است در این رویدادهای خرمایی که با حضور مسئولان 

کشوری و استانی رقم می خورد دستاوردهای بسیار خوبی برای 

حوزه خرمای استان بوشهر محقق شود.رئیس اتاق بازرگانی بندر 

بوشهر تصریح کرد: توسعه بازارهای هدف در نمایشگاه خرما که 

پس از گذشت چهار سال جایگاه و پایگاه خوبی در عرصه ملی و 

بین المللی پیدا کرده با جدیت تمام دنبال خواهد شد.گزدرازی 

ادامه داد: با توجه به نشست های کارشناسی شورای گفت و گو 

دولت و بخش خصوصی و انجمن ملی خرما در استان بوشهر 

در پنجمین نمایشگاه و میز ملی خرما استان بوشهر، موارد 

حوزه خرما دسته بندی و پیشنهادات در حوزه های مختلف به 

وزارتخانه های مربوطه و بویژه صنعت، معدن و تجارت ارائه 

خواهد شد تا با تصمیم سازها در بخش کلان کشور، چالش 

از  و مشکلات حوزه خرما به حداقل برسد. وی گفت: یکی 

راهکارهای رونق بازار خرما پیگیری برای ارز حاصل از صادرات 

خرما است که با پیشنهاد میز ملی و شورای گفت و گو دولت و 

بخش خصوصی، تهاترر خرما با میوه های گرمسیری در دستور 

کار قرار گرفته که تحقق این مهم به رونق بازار خرمای استان 

کمک چشمگیری خواهد کرد.

حضور رایزنان اقتصادی چهار کشور در نمایشگاه خرما بوشهر

معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی بوشهر:

وابستگی به تلفن همراه از معضلات 
مهم برای دانش آموزان است

 

بوشهر | معاون بهداشت دانشگاه علوم پزشکی بوشهر 

معضلات  از  یکی  همراه  تلفن  به  وابستگی  گفت: 

سه  صبح  فرد  برجوئی  است.قاسم  شده  دانش آموزان 

شنبه در آئین افتتاحیه سفیران سلامت دانش آموزی در 

برازجان گفت: یکی از معضلاتی که امروزه دانش آموزان 

با آن دست به گریبان هستند، وابستگی بیش از به تلفن 

پزشکی  علوم  دانشگاه  بهداشت  است.معاون  همراه 

بوشهر اظهار کرد: امروزه در برخی از کشورهای پیشرفته 

راه  همراه  تلفن  به  وابستگی  ترک  برای  مکان هایی 

انداخته اند که اگر در کشور ما هم این وابستگی به همین 

شکل افزایش داشته باشد راه اندازی این مکان های ترک 

در کشور ما هم دور از انتظار نیست.این مقام مسئول 

بهداشتی با بیان اینکه پژوهش ها ثابت کرده کسانی که 

به تلفن همراه وابستگی دارند کمتر سراغ مطالعه می روند 

افت  و  تمرکز  عدم  ذهن،  حد  از  بیش  اشتغال  افزود: 

تحصیلی از عواقب این وابستگی است.

برجوئی فرد به والدین توصیه کرد که برای استفاده از تلفن 

همراه توسط بچه ها باید زمان تعیین کرد.
.............................................................................

اجرایی شدن طرح نماد در ۶ پایه 
تحصیلی مدارس سراسر کشور

مدیرکل امور تربیتی، مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی 

وزارت آموزش و پرورش از اجرا شدن طرح غربالگری نماد 

در ۶ پایه تحصیلی مدارس سراسر کشور خبر داد و گفت: 

۸ میلیون دانش آموز تحت پوشش این طرح قرار دارند.

تبیین  تخصصی  کارگاه  و  جلسه  در  تجلی نیا  امیر 

برنامه های حوزه مشاوره با تأکید بر نظام مراقبت اجتماعی 

دانش آموزان تحت عنوان نماد با استناد به بیانات امام 

راحل در پیروزی فتح خرمشهر، اظهار داشت: امام راحل 

فتح الفتوح پیروزی ها را توجه به تربیت اسلامی نسل ها 

به ویژه دانش آموزان اعلام کردند که در این راستا مأموریت 

مهم و حساس پیش روی آموزش و پرورش قرار دارد.وی 

دانش آموزان  اجتماعی  مراقبت  نظام  مخفف  را  »نماد« 

دانست و تصریح کرد: نماد در سال تحصیلی 94 - 95 به 

هدف شناسایی دانش آموزان در معرض خطر و آسیب دیده 

و ارائه خدمات موثر و به هنگام به این دانش آموزان است.

مدیرکل امور تربیتی، مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی 

 90 پیشگیری  را  نماد  رویکرد  پرورش  و  آموزش  وزارت 

درصدی سطح یک و 10 درصدی پیشگیری سطح 2 و 3 

درمان، غربالگری و شناسایی دانش آموزان درگیر آسیب های 

اجتماعی و اختلالات روان شناختی نام برد و گفت: در این 

راستا خدمات راهنمایی و مشاوره ای متخصصان در مدارس 

و مراکز تخصصی ارائه می شود.تجلی نیا اضافه کرد: مراقبت 

از دانش آموزان در مقابل رفتارهای پرخطر و آموزش های 

مختلف، غربالگری، حمایت روانی و اجتماعی، خدمات 

مشاوره و مددکاری به شکل سامانه در طرح نماد انجام 

می شود.وی شناسایی به موقع و موثر دانش آموزان در 

معرض خطر را مهمترین اهداف طرح نماد دانست و بیان 

کرد: اگر این دانش آموزان به موقع شناسایی شود مداخلات 

کم هزینه  و موثر و ارائه خدمات به موقع بسیار اثرگذار است.

مدیرکل امور تربیتی، مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی 

غربالگری  طرح  اجرا شدن  از  پرورش   و  آموزش  وزارت 

نماد در 6 پایه تحصیلی مدارس سراسر کشور خبر داد و 

خاطرنشان کرد: امسال 8 میلیون دانش آموز تحت پوشش 

غربالگری طرح نماد قرار دارند.

تشکیل بزرگترین مرکز یاریگران زندگی در بوشهر

معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش استان بوشهر 

نیز با اشاره به ویژگی های این استان اضافه کرد: بوشهر با 

سابقه 3 قرن مقاومت در برابر استعمار انگلیس پایتخت 

مقابله با استعمار معرفی شده و این درحالی است که 

سردار شهید نادر مهدوی با همرزمانش در مقابله مستقیم 

با آمریکا در خلیج فارس حماسه جاوید آفریدند.محمود 

حق دوست با اشاره به تحصیل 256 هزار دانش آموز در 

2 هزار و 360 مدرسه استان بوشهر خاطرنشان کرد: این 

دانش آموزان در 11 هزار کلاس با مشارکت 14 هزار و 520 

نیروی انسانی تحصیل می کنند. وی از اجرا شدن طرح 

نماد در همه مدارس در 6 پایه تحصیلی خبر داد و بیان 

کرد: برنامه ملی نماد نظام مراقبت اجتماعی دانش آموزان 

در مدارس استان در حال اجرا است و مشاوره به صورت 

تخصصی و با حضور کارشناسان دستگاه های ائتلاف ارائه 

پرورش  و  آموزش  فرهنگی  و  پرورشی  می شود.معاون 

استان بوشهر از تشکیل بزرگترین مرکز یاریگران زندگی 

یاریگران  طرح  کرد:  تصریح  و  داد  خبر  استان  این  در 

زندگی الگویی برای خود مراقبتی دانش آموزان در مقابل 

آسیب های اجتماعی و تبدیل مدرسه به فضایی مناسب 

و با نشاط برای یادگیری، تمرین و فراگیری مهارت های 

زندگی است.

گفت:  بوشهر  شهر  اسلامی  شورای  رئیس 

با  شده،  انجام  پیگیری های  و  تلاش ها  با 

آزادسازی ۷۸۰هکتار از اراضی نظامی این شهر 

موافقت شد.

روز  ایرنا، وحید نیک روش  گزارش خبرنگار  به 

الله  آیت  با  اعضای شورا  در نشست  سه شنبه 

صفایی بوشهری نماینده ولی فقیه در استان و 

امام جمعه بوشهر با قدردانی از حمایت های وی 

اظهار کرد: با رایزنی و همکاری بسیار خوب وزارت 

پایگاه  فرماندهی  ارتش،  مشترک  ستاد  دفاع، 

دریایی، هوایی و مدیریت ارشد استان اراضی 

مدنظر با توجه به کمبود زمین در بوشهر می تواند 

ظرفیتی ارزشمند برای شهر بوشهر باشد.وی بیان 

شهرسازی  و  راه  کل  اداره  و  استانداری  از  کرد: 

انتظار می  رود با هدف سرعت بخشی به این 

امر به بهبود کمبود سرانه عمومی در بوشهر اقدام 

کنند.رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر همچنین 

با اشاره به کارنامه شورای ششم اظهار کرد: طی ۲ 

سال گذشته قدم های خوبی در توسعه و عمران 

شهری برداشته شده و شهر همچنان با برخی 

از مسائل و مشکلات مواجه است که حل آنها 

زمان بر است .نیک روش ادامه داد: شورای شهر 

بوشهر همواره تلاش کرده با تعامل بسیار خوب 

با دستگاه های اجرایی و حضور مدیران در صحن 

شورا و پیگیری های مطالبات شهر و شهروندان 

قدم های خوبی در این زمینه بردارد.وی افزود: 

ارتباط مستقیم با شهروندان از برنامه های شورای 

ششم بوده از همین رو در پویش »۴۸ماه خدمت 

۴۸جلسه پاسخگویی« در ۴۸ مسجد در ۱۷ محله 

شهر بوشهر با دعوت از مدیران مرتبط اجرای این 

پویش محقق شده است. نیک روش عنوان کرد: 

شورای شهر بوشهر برای مسائل و مشکلاتی که 

قابلیت حل فوری دارد راهکارهای مورد نیاز را 

عملیاتی کرده و برای اقدام هایی که نیاز به اعتبار 

خاص داشته این مهم در زمان تدوین بودجه 

سالیانه شهرداری در دستور کار جدی شورا قرار 

از  را یکی  گرفته است.وی مسئله محور بودن 

طرح های  گفت:  و  دانست  شورا  اولویت های 

عمرانی مختلفی در این زمینه تدوین شده است.

رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر تصریح کرد: 

با توجه کمبود فضای سبز در شهر و پایین بودن 

نسبت به استاندارد های ملی از همین رو ایجاد 

و ۱۳۴  تنگک  محله  در  هکتاری  پارک ۱۳  یک 

هکتاری همجوار گذر شهید گرد در دستور کار قرار 

دارد که با احداث این دو پارک سرانه فضای سبز 

شهر بوشهر به حد مطلوب می رسد .وی افزود: 

طرح تفصیلی شهر بوشهر دچار کمبودهایی است 

که شهروندان را دچار مشکلاتی کرده است.نیک 

روش ادامه داد: تمامی این مشکلات بر دوش 

شهرداری افتاده و به دلیل کمبود زمین در شهر، 

اداره کل راه و شهرسازی قادر به واگذاری سهم ۱۰ 

درصدی خود نیست که این موضوع مدیریت 

شهری را دچار مشکلات جدی کرده است.

وی گفت: در این راستا ضرورت دارد در بازنگری 

جدید طرح تفصیلی تمامی مسائل و مشکلات 

دیده شود. نیک روش عنوان کرد: بهبود حمل و 

نقل و عبور و مرور شهروندان یکی از اولویت های 

شورا بوده از همین رو در ۲ سال اخیر در بودجه 

شهرداری جهت بازگشایی املاک در مسیر گذر 

یکهزار و ۳۰۰ میلیارد ریال اختصاص داده شد.

وی بیان کرد: در مدت یاد شده بازگشایی هفت 

مسیر در بوشهر محقق شده که شاخص ترین آنها 

در خیابان های شهید بهشتی، شهدای توحید، 

خیابان بهمنی و محله های دواس و خواجه ها 

بوده است.

نیک روش افزود: مشکل ترافیک خیابان امام 

از دغدغه های جدی شورا  ( یکی  )ره  خمینی 

است و با توجه به اینکه ۱۹هزار مترمربع زمین 

با کاربری فضای سبز متعلق به نیروگاه در این 

خیابان وجود دارد رایزنی هایی جهت واگذاری 

زمین معوض به نیروگاه در دستور کار قرار گرفته 

است.وی گفت: در صورت این امر و واگذاری به 

شهرداری این زمین به یک فضای سبز و پارکینگ 

تبدیل می شود که یک اقدام بسیار بزرگ در حل 

ترین  پرترافیک  سبز  فضای  و  پارکینگ  کمبود 

خیابان شهر بوشهر خواهد بود.

رئیس شورای اسلامی شهر بوشهر خبر داد:

موافقت با آزادسازی ۷۸۰ هکتار اراضی نظامی شهر بوشهر

۲۷ درصد مصوبات شورای گفت وگوی دولت و بخش خصوصی بوشهر مربوط به خرما است
  رئیس انجمن ملی خرما استان بوشهر گفت: در ۲ سال اخیر ۲۷ درصد از مصوبه های شورای گفت و گوی دولت 

و بخش خصوصی استان به محصول خرما اختصاص یافته که بسیاری از آنها اجرایی شده است.

خبــــــر

معاون استاندار بوشهر:

معیشت ۱۰ هزار خانوار استان بوشهر 
وابسته به صید و صیادی است

مدیرکل شیلات استان بوشهر:

ارائه خدمات مطلوب به جامعه صیادی و لنج داران 
بوشهر دنبال می شود
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جامعـــه اجرایی شدن طرح نماد در 6 پایه تحصیلی مدارس سراسر کشور
مدیرکل امور تربیتی، مراقبت در برابر آسیب های اجتماعی وزارت آموزش و پرورش از اجرا شدن طرح غربالگری نماد در ۶ پایه 
تحصیلی مدارس سراسر کشور خبر داد و گفت: ۸ میلیون دانش آموز تحت پوشش این طرح قرار دارند. 

خبــــر

گزارش

پارس جنوبی به عنوان بزرگترین مخزن گازی شناخته شده در 

جهان نقش مهمی را در تولید گاز و محصولات وابسته دارد که 

بخشی از محصولات تولیدی آن در داخل مصرف و بخشی نیز 

صادر می شود. میدان گازی پارس جنوبی یک میدان مشترک 

ایران و قطر است که دارای ۹ هزار و ۷۰۰ کیلومتر مربع  بین 

مساحت است که بخش متعلق به ایران سه هزار و ۷۰۰ کیلومتر 

مربع بوده و در فاصله ۱۰۰ کیلومتری ساحل در عمق سه هزار 

متری زیر کف دریا قرار دارد.

 میدان گازی پارس جنوبی با داشتن ۱۴.۲ هزار میلیارد متر مکعب گاز 

درجا معادل هشت درصد از کل ذخایر گاز جهان و ۴۷ درصد از ذخایر 

گاز شناخته شده کشور را در خود جای داده است. به منظور تأمین 

گاز مورد نیاز کشور در فصل زمستان تلاش های گسترده ای صورت 

گرفته و عملیات تعمیرات اساسی به صورت دقیق در فازهای مختلف 

و سکوها انجام گرفته تا شاهد تولید حداکثری گاز در زمستان باشیم. 

و  عسلویه  شهرستان های  در  جنوبی  پارس  گاز  پالایشگاه های 

کنگان قرار دارد که شامل ۲۴ فاز گازی است و فازهای یک تا ۱۰ 

و ۱۵ تا ۲۱ در عسلویه و فازهای ۱۱ تا ۱۴، فاز ۱۹ و فازهای ۲۲ تا 

۲۴ در کنگان قرار دارند.

پالایشگاه ها آماده تولید حداکثری
مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار 

داشت: ۷۵ درصد گاز تولیدی کشور از پارس جنوبی تأمین می شود 

که تلاش گسترده ای به منظور تولید حداکثری از این میدان صورت 

گرفته است. احمد باهوش میزان خوراک دریافتی مجتمع گازی 

پارس جنوبی از سکوهای سرچاهی را روزانه ۶۵۰ میلیون مترمکعب 

دانست و اضافه کرد: روزانه ۵۷۰ میلیون مترمکعب گاز طبیعی در 

پالایشگاه ها شیرین سازی، تولید و به خطوط سراسری منتقل می شود. 

وی خاطرنشان کرد: در حال حاضر، به صورت روزانه ۷۸۰ هزار بشکه 

میعانات گازی، ۱۵ هزار تن اتان، ۱۵ هزار تن پروپان، ۱۰ هزار تن بوتان و 

۲ هزار و ۵۰۰ تن گوگرد در پالایشگاه های پارس جنوبی تولید می شود. 

مدیرعامل مجتمع گاز پارس جنوبی ادامه داد: طی سال جاری 

در پالایشگاه های سیزده گانه پارس جنوبی بیش از ۹ هزار و ۵۵۰ 

میلیون مترمکعب گاز تولید و شیرین سازی شده است. وی از 

انجام تعمیرات اساسی فازها و پالایشگاه پارس جنوبی به منظور 

تولید پایدار گاز در فصل سرد سال خبر داد و بیان کرد: تعمیرات 

اساسی نقش مهمی در تأمین گاز مورد نیاز کشور خواهد داشت.

تعمیرات اساسی سکوها
پایان تعمیرات  به  اشاره  با  پارس  گاز  مدیرعامل شرکت نفت و 

اساسی سکوهای میدان گازی مشترک پارس جنوبی گفت: با انجام 

تعمیرات اساسی، آغاز تولید زودهنگام از فاز ۱۱ و بهره برداری از خط 

لوله جدید فاز ۱۶، آماده تولید پایدار گاز از بزرگ ترین میدان مشترک 

گازی جهان در زمستان ۱۴۰۲ هستیم. بر اساس گزارش نفت و گاز 

پارس، محمدحسین متجلی با بیان اینکه برای تولید گاز غنی در 

زمستان امسال تعمیرات اساسی پیش از آغاز سرما پایان یافت، 

اظهار کرد: با انجام تعمیرات اساسی روی سکوهای تولیدی، آماده 

برداشت حداکثری گاز از این میدان مشترک هستیم. وی ادامه داد: 

با برداشت زودهنگام از فاز ۱۱ پارس جنوبی هفت میلیون مترمکعب 

در روز و راه اندازی خط لوله جدید دریایی فاز ۱۶، آمادگی کامل برای 

تولید گاز در زمستان را داریم.

تولید ایمن و پایدار گاز با تکیه بر توان داخل
معاون عملیات و پشتیبانی شرکت نفت و گاز پارس از صرفه جویی 

بدون  کارکرد  نفر ساعت  از ۹۲ هزار  بیش  و  ریالی  میلیارد   ۲۰۰

حادثه در تعمیرات اساسی سکوهای گازی پارس جنوبی در سال 

جاری خبر داد. سلمان خزایی با اشاره به اینکه پیچیده ترین برنامه 

عملیات تخصصی تعمیرات اساسی سالانه سکوهای گازی پارس 

جنوبی در سال جاری با صرفه جویی ۲۰۰ میلیارد ریالی به پایان 

رسید، گفت: ۲۰ سکو از مجموع ۳۶ سکوی گازی در حال تولید 

به مدت ۱۰۵ روز همزمان، در بازه زمانی ۳۰ خرداد تا پنجم آبان 

امسال در برنامه تعمیرات اساسی سالانه توسط تیم های تخصصی 

تعمیرات در بخش خشکی و فراساحل پایش و تعمیر شدند.

خزایی افزود: با توجه به ضرورت بهسازی تجهیزات فرایندی، پایش 

همه جانبه قطعات و تجهیزات و افزایش ایمنی در روند تولید 

پایدار گاز، در برنامه تعمیرات سالانه، تعداد زیادی از دستورکارهای 

مشخص شده، در نوع خود منحصر به فرد و برای نخستین بار در 

طول عمر بهره برداری از میدان مشترک پارس جنوبی، با رعایت 

الزام های ایمنی، بازرسی و مهندسی و با توانمندی کامل تیم های 

تعمیرات پیاده سازی شدند. وی با بیان اینکه در تعمیرات سالانه 

بیش از ۹۲ هزار نفر ساعت کارکرد بدون حادثه ثبت شد، افزود: بر 

اساس بازرسی های صورت گرفته در طول سال و صدور دستورکارهای 

تعمیراتی، تعداد ۱۳ هزار و ۲۱۴ مورد دستورکار با پیشرفت میانگین 

بیش از ۹۸ درصد )وزنی( انجام شد. معاون عملیات و پشتیبانی 

شرکت نفت و گاز پارس برآیند تعمیرات اساسی سال ۱۴۰۲ به منظور 

تولید ایمن و پایدار گاز را بسیار مهم ارزیابی و تصریح کرد: این 

تعمیرات در نتیجه کار گروهی منظم به ثمر نشست و با توجه به 

تجربیات ممتاز و ارزشمندی که در مدت زمان اجرا کسب شده، 

می توان در دیگر زمینه های عملیاتی مشابه و سایر شرکت ها 

نیز از این تجربیات در سال های آتی بهره مند شد. تکیه بر توان 

داخل باعث شده تا شاهد دستاورهای مهم و بزرگی در پارس 

میدان  این  در  گاز کشور  پایدار  تأمین  زمینه  و  بوشیم  جنوبی 

فراهم شده است.

قالیباف در صحن مجلس:

موضوعات مربوط به صندوق های 
بازنشستگی و ایثارگران در اولویت 

اول مجلس و دولت قرار دارد

رئیس مجلس شورای اسلامی در پاسخ به تذکر نماینده 

اردبیل درخصوص وضعیت نابسامان حقوق بازنشستگان 

و کارگران گفت: موضوع مربوط به صندوق بازنشستگی و 

بحث ایثارگران در اولویت اول مجلس و دولت قرار دارد.

به گزارش خبرنگار ایلنا، سید کاظم موسوی در جلسه علنی 

نوبت مجلس شورای اسلامی در تذکری گفت: این روزها 

توسعه هستیم،  هفتم  برنامه  بررسی  یافتن  پایان  شاهد 

لشکری  بازنشستگان  حقوق  سازی  همسان  موضوع  اما 

وضعیت  تبدیل  فرهنگیان،  اجتماعی،  تامین  کشوری،  و 

نیروهای شرکتی مورد غفلت قرار گرفته است. نماینده مردم 

اردبیل و نمین و نیر و سرعین در مجلس یازدهم تصریح 

کرد: این افراد به دنبال امنیت شغلی خود بوده و باید برای 

خانواده هایشان امکاناتی را فراهم کنند، لذا نباید اجازه 

دهیم آنها مظلوم واقع شوند. همچنین ایثارگران در روزهای 

روزهای  اما  از جان خود گذشتند،  سخت جنگ تحمیلی 

سختی را سپری می کنند، لذا مسئله توجه به ایثارگران نیز 

در برنامه هفتم مغفول مانده است. محمدباقر قالیباف در 

پاسخ به تذکر این نماینده گفت: بارها توضیح داده ام که 

قطعاً موضوع مربوط به صندوق های بازنشستگی و بحث 

ایثارگران در اولویت اول مجلس و دولت قرار دارد؛ از طرفی 

برای این موضوع با آقای رئیس جمهور صحبت کردم و 

روز گذشته که توفیق حضور در صحن را نداشتم تا پاسی از 

شب پیگیر تنظیم بحث مربوط به صندوق ها بودیم و حتما 

نتیجه آن امروز یا فردا به کمیسیون تلفیق ارائه می شود. 

رئیس مجلس شورای اسلامی ادامه دارد: روز اول نیز گفته 

شد این موضوع نیازمند کار کارشناسی و هماهنگی بین 

دولت و مجلس دارد، دو قوه نیز اراده شان بر این است 

که حتما مشکل این دو قشر عزیز را برطرف کنند؛ البته وقتی 

صحبت از صندوق ها و بحث تامین اجتماعی می شود، 

مسئله کارگران نیز در میان است، لذا حتما این موضوع حل 

و فصل خواهد شد.

.........................................................................................

طرح جمع آوری معتادان و کارتن 
خواب ها در بوشهر عملیاتی شد

 

رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری بندر 

بوشهر گفت: طرح جمع آوری معتادان و کارتن خواب ها به 

عنوان یکی از مطالبه های شهروندان در بوشهر عملیاتی شد.

ایرنا  با  گو  گفت و  در  سه شنبه  روز  احمدپور"  "امیرحسین 

اظهار کرد: طی بازدیدهای متعدد کارشناسان این سازمان 

وجود  از  مکان ها  این  سازی  پاک  شهری،  بوستان های  از 

معتادان و کارتن خواب ها در دستور کار سازمان قرار گرفت.

وی بیان کرد: با توجه به وجود چنین پدیده هایی در معابر 

عمومی که منجر به نازیبایی محیط شهری می شود، تاکنون 

25 نفر از معتادان و کارتن خواب ها در بوشهر جمع آوری شده 

است. رئیس سازمان فرهنگی، اجتماعی و ورزشی شهرداری 

بندر بوشهر تصریح کرد: در رویکرد جدید اداره اجتماعی این 

سازمان، پیشگیری و مقابله با آسیب های اجتماعی در دستور 

کار جدی قرار گرفته که بخشی مهم از این رسالت با تبلیغات 

محیطی محقق شده است. احمدپور ادامه داد: با تبلیغات 

محیطی به پدیده های مختلفی همچون کودکان کار، رعایت 

قوانین راهنمایی و رانندگی، اعتیاد، حقوق شهری و ارتقاء 

فرهنگ شهروندی تمرکز ویژه شده تا آسیب های ناشی از 

این پدیده ها کاهش یابد. وی همچنین با اشاره به حملات 

وحشیانه رژیم اشغالگر قدس به نوار غزه و محکموم کرد آن، 

بیان کرد: در این زمینه برنامه های مختلف برای بزرگداشت 

یاد و خاطره نبرد »طوفان الاقصی« اجرایی شده که یکی 

شاخص ترین آنها بپا کردن المان مسجد »قبةالصخره« در 

میدان تشریفات شهرداری بندر بوشهر است.

.................................................................................

۲۷ درصد مصوبات شورای
 گفت وگوی دولت و بخش خصوصی 

بوشهر مربوط به خرما است
 

 رئیس انجمن ملی خرما استان 

بوشهر گفت: در ۲ سال اخیر ۲۷ 

شورای  مصوبه های  از  درصد 

بخش  و  دولت  گوی  و  گفت 

خصوصی استان به محصول خرما 

اختصاص یافته که بسیاری از آنها 

اجرایی شده است.

»ندیر پورجم« روز سه شنبه در گفت وگو با ایرنا در بوشهر 

اظهار کرد: بخش دولتی باید به کمک بخش خصوصی 

بیاید تا جایگاه دیرینه خرما در کشورهای هدف و همسایه 

بازیابی شود.وی افزود: هرچند شناسایی بازارهای هدف در 

فضای داخلی و خارجی برای عرصه و فروش خرما ضروری 

است اما نیاز است که با اجرای یک نظام کیفی سازی تولید 

ارتقا بهره وری و اعتماد مشتریان فراهم  محصول، زمینه 

شود.رئیس انجمن ملی خرما استان بوشهر تصریح کرد: 

با پیگیری های انجام شده و همیاری و همکاری رایزن های 

بازارهای  کشور،  خارج  در  کشورمان  سفرای  و  اقتصادی 

هدف خوبی نیز شناسایی شده اما نیاز است که سطح 

کیفی محصولات ارائه شده برای تثبیت این بازارها که در 

رقابتی نفس گیر بین تولیدکنندگان چندین کشور خرماخیز 

قرار دارند نیز فکری اساسی شود.پورجم گفت: چهار برند 

تجاری شده خرمای استان بوشهر قابلیت های خوبی برای 

ورود به بازارهای جهانی دارند که طی چند سال گذشته 

تولیدکنندگان با بسته بندی های مناسب مشتریان ثابتی نیز 

جذب کرده اند. وی عنوان کرد: با توجه به اینکه تامین منابع 

حوزه خرما به سختی انجام می  شود باید با کمک اعتباری 

لازم شرایط برای رونق خرمای استان بویژه خرمای کبکاب 

استان فراهم شود. رئیس انجمن ملی خرما استان بوشهر 

یادآور شد: نیاز است با کمک دولت و با یک همت ملی 

و همراهی مسئولان استان، زمینه نوسازی دستگاه های 

جدید صنایع بسته بندی و فرآوری خرما محقق شود تا آتیه 

درخشانی برای این حصول رقم بخورد.

ظرفیت های  دارای  کشاورزی  عرصه  در  بوشهر  استان   

متعددی است که خرما به عنوان یکی از محصولات اصلی 

این استان محسوب شده و تعداد زیادی از کشاورزان در 

این عرصه مشغول به فعالیت و تلاش هستند.»کبکاب« 

به عنوان مهمترین واریته خرمای استان بوشهر محسوب 

می شود که علی رغم کیفیت و ویژگی های خوبی که دارد، به 

خوبی مورد اقبال و استقبال مصرف کنندگان قرار نگرفته و 

فروش محصول یکی از مهمترین دغدغه های تولیدکنندگان 

و تجار است. ارتقای کیفیت خرمای استان بوشهر نیازمند 

افزایش سواد کشاورزی فعالان عرصه تولید، بهره برداری، 

بسته بندی، نگهداری و سایر ارکان است که ابتدا خرمای 

باکیفیت تولید شود و سپس با بهترین شکل نگهداری و 

بسته بندی و حمل ونقل شود. هرچند تاکنون اقداماتی در 

حوزه تحقیقاتی برای بهبود کیفیت خرمای استان بوشهر 

صورت گرفته ولی هنوز این اقدامات کافی نیست و باید 

ارتقای سطح  برای  کاربردی  و  پژوهشی  کارشناسی،  کار 

کیفیت خرما انجام شود.

ارتقای کیفیت خرمای کبکاب
خرمای  معرفی  از  بوشهر  استان  خرمای  انجمن  رئیس 

استان به عنوان یکی از راهکارهای مهم در عرصه حمایت 

از این محصول یاد کرد و اظهار داشت: تلاش می کنیم با 

برگزاری و حضور در نمایشگاه های مختلف زمینه معرفی 

خرمای استان بوشهر و بهبود وضعیت بازار این محصول 

را فراهم کنیم. ندیر پور جم اضافه کرد: در همین راستا 

به صورت سالانه نمایشگاه های خرما برگزار می شود که 

با  که  می کنیم  برگزار  را  نمایشگاه  دوره  پنجمین  امسال 

حضور فعالان این عرصه با شعار ارتقای کیفیت خرمای 

استان و تبیین اهمیت درجه بندی خرمای کبکاب برگزار 

می شود.وی با اشاره به اینکه شاهد افول صادرات خرمای 

کبکاب در سال های اخیر هستیم ادامه داد: باید تلاش کنیم 

که خرمای استان بوشهر جایگاه واقعی خود را پیدا کند. 

در سال های گذشته مشوق هایی برای صادرات خرما ارائه 

می شد که این سال ها مشوق ها قطع شده است. رئیس 

انجمن خرمای استان بوشهر از برگزاری نمایشگاه، میز و 

همایش خرما در استان بوشهر خبر داد و افزود: توسعه 

بازارهای خرما به عنوان یک برنامه و اولویت مهم در دستور 

کار است و در این راستا بهبود کیفیت خرما را باید ویژه تر 

دنبال کنیم. وی از پیگیری موضوع تهاتر خرما با میوه های 

گرمسیری خبر داد و بیان کرد: شرایط و زیرساخت های 

این اقدام توسط سازمان توسعه تجارت در حال ایجاد 

شدن است. 

و  کبکاب  خرمای  تولید  افزایش  کرد:  تصریح  پورجم 

به  خرما  کیفیت  به  تا  شده  باعث  اقتصادی  فشارهای 

نظر  از  بهره وری  شاخص  ارتقای  نشود.  توجه  خوبی 

کمیت و کیفیت و تفکیک خرمای خوب از بد و استقرار 

از  تولیدی  واحدهای  در  بین المللی  استانداردهای 

برنامه های مهم است.

معرفی خرمای استان بوشهر
معرفی خرمای استان بوشهر در بازارهای داخلی و خارجی 

یکی از راهکارهای مهم به منظور ایجاد بازارهای جدید برای 

خرمای استان بوشهر است که برگزاری نمایشگاه ها یکی از 

این اقدامات است. به گفته خورشید گزدرازی رئیس اتاق 

بازارگانی استان بوشهر، برگزاری نمایشگاه خرما در بوشهر 

فرصت بسیار خوبی برای توسعه صادرات و ارزآوری ازا ین 

طریق است که امسال در قالب نمایشگاه، میز و همایش 

تخصصی برگزار می شود و ۷۰ شرکت از استان های مختلف 

در این نمایشگاه حضور خواهند یافت. وی با اشاره به 

اینکه تلاش داریم که این نمایشگاه ها با کیفیت و کمیت 

مناسبی برگزار شود تصریح کرد: در سال های اخیر شاهد 

مورد  امیدواریم  که  هستیم  نمایشگاه ها  سطح  ارتقای 

رضایت نخلداران و فعالان عرصه خرما قرار گیرد.

تولید سالانه ۱۷۵ هزار تن خرما
کشاورزی  جهاد  سازمان  گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون 

استان بوشهر در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار داشت: 

سالانه ۱۷۵ هزار تن محصول از نخیلات استان برداشت 

می شود که شامل ۱۵ هزار تن خارک، ۴۵ هزار تن رطب و 

۱۱۰ هزار تن خرما است.کبری توکلی با اشاره به وجود ۳۴ 

هزار هکتار نخلستان در استان بوشهر بیان کرد: حدود ۳۰ 

هزار تن از خرمای استان بوشهر صادر می شود که تلاش 

صادرات  افزایش  زمینه  مختلف  راهکارهای  با  می شود 

در این استان فراهم شود. وی از مهمترین مشتری های 

خرمای استان بوشهر به کشورهای آسیای میانه، حوزه 

خلیج فارس و همچنین اروپا اشاره کرد و افزود: کبکاب 

با ۶۷ درصد بیشترین میزان را در بین گونه های مختلف 

خرمای استان دارد.برگزاری نمایشگاه خرما می تواند نقش 

مهمی در بازار خرمای استان بوشهر داشته باشد. به گفته 

حسین نامور مدیر نمایشگاه های بوشهر، این نمایشگاه 

امسال با حضور ۱۳ استان در ۲ سالن بزرگ از ۲۳ تا ۲۶ 

آبان ماه در استان برگزار می شود.

تلاش برای بهبود بازار خرما 
عضو انجمن ملی خرما در گفت وگو با خبرنگار مهر اظهار 

داشت: سال گذشته و با پیگیری نماینده دشتستان میز 

تلاش  و  شد  برگزار  ملی  مسئولان  با حضور  خرما  ملی 

گسترده ای برای بهبود بازار خرما انجام شد. برخی اتفاقات 

کیفیت خرمای  تا  باعث شد  مونسون  از جمله طوفان 

استان کاهش یافته و بسیاری از خرماها دچار ترشیدگی 

قیمت خرما شد.  کاهش  این موضوع سبب  که  شوند 

که  شد  سبب  وضعیت  این  کرد:  اضافه  رئیسی  حیدر 

بخشی از خرما قابلیت مصرف در بازار را نداشته و میزان 

ضایعات خرما به بیش از ۴۰ درصد برسد و این موضوع بر 

بازارپسندی خرما تأثیر گذاشت. وی با تقدیر از تلاش های 

صورت گرفته برای بازار خرمای استان بوشهر تصریح کرد: 

افزایش  شاهد  گرفته  صورت  حمایت های  با  امیدواریم 

صادرات خرما و سودمندی بازار برای همه حلقه های تولید 

تا مصرف به ویژه نخل داران باشیم. خرما به عنوان یکی از 

محصولات کشاورزی استان بوشهر محسوب می شود که 

اقشار متعددی در این زمینه مشغول به فعالیت هستند 

و با حمایت لازم می توان به بهبود معیشت فعالان خرما 

امیدوار بود.

گزارشگزارش

»کبکاب« نیازمند ارتقای کیفیت

با تکیه بر توان داخل؛

پارس جنوبی آماده تأمین گاز در فصل سرد سال

پرداخت ۶۴.۷ میلیارد تومان پاداش 
صرفه جویی برق در استان بوشهر

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر با اشاره به اعمال مشوق های 

ویژه برای مشترکین کم مصرف برق گفت: در سه ماه اجرا این طرح ۶۴.۷ میلیارد 

تومان پاداش صرفه جویی برق به مشترکان خانگی استان بوشهر پرداخت شد.

غلامرضا حشمتی در گفت وگو با خبرنگار تسنیم در بوشهر با اشاره به افزایش 

شدت گرما در فصل تابستان نسبت به سال های قبل اظهار داشت: تابستان 

امسال گرما بی سابقه ای در کشور ثبت شد به گونه ای که بیش از 36 بار رکورد پیک 

بار مصرف برق شکسته شد. وی با بیان اینکه در حوزه مصرف خانگی از نظر تحقق 

مدیریت مصرف شرایط سختی حاکم بود گفت: در این حوزه مصرف برق حدود 

470 هزار مشترک خانگی باید مدیریت می شد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی 

برق استان بوشهر از کاهش مصرف برق خانگی در استان خبر داد و بیان کرد: 

هر ساله مصرف برق در فصل گرما افزایش می یافت ولی تابستان امسال انرژی 

مصرف برق خانگی در استان بوشهر نسبت به تابستان گذشته یک درصد کاهش 

یافت. حشمتی از صدور 989 هزار قبض برق در سه ماه تابستان امسال در استان 

بوشهر خبر داد و خاطرنشان کرد: از این تعداد قبض صادر شده 262 هزار و 263 

قبض مشمول پاداش طرح مشوق های ویژه مشترکین کم مصرف برق خانگی 

شدند. وی ادامه داد: از مجموع قبض های صادر شده 27 درصد از مشترکین برق 

خانگی استان بوشهر در سه ماه فصل تابستان امسال مشمول پاداش شدند. 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان بوشهر با اشاره به اجرا طرح مشوق های 

مشترکین کم مصرف برق از 31 خرداد تا 31 شهریورماه تصریح کرد: در سه ماه 

اجرا این طرح 64.7 میلیارد تومان پاداش صرفه جویی برق به مشترکان خانگی 

استان بوشهر پرداخت شد. حشمتی اضافه کرد: 167 هزار قبض مشترک برق 

خانگی استان بوشهر بستانکار شرکت توزیع نیروی برق استان شد. وی با بیان 

اینکه در بخش اداری مصرف برق آنها کاهش قابل توجهی ثبت شد گفت: هر 

چند برخی از دستگاه های اداری و اجرایی استان بوشهر به سبب رعایت نکردن 

الگوی مصرف، مشمول اخطار و قطع برق شدند ولی در مجموع به کاهش 

40 مگاواتی مصرف برق منجر شد. مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان 

بوشهر با بیان اینکه در مجموع مصرف بخش اداری استان بوشهر در فصل 

تابستان 30 درصد نسبت به مدت مشابه سال قبل کاهش یافت خاطرنشان 

کرد: در بخش صنعت با توجه به شعار رشد تولید، در هفته 12 ساعت تعطیلی 

صنایع مصوب و اجرا شد ولی در مجموع مصرف برق واحدهای صنعتی 10 

درصد افزایش یافت. حشمتی عبور از تابستان بدون خاموشی را مورد اشاره 

قرار داد و تصریح کرد: با رعایت الگوی مصرف، عبور بدون قطعی برق در فصل 

تابستان امسال اقدام مهمی در استان بوشهر بود که همکاری دستگاه  های 

اجرایی، مشترکین خانگی، صنعتی، کشاورزی و تجاری ستودنی است.
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اقدام شگفت انگیز تسلا برای تولید خودرواقتصاد
طبق اعلام یک منبع آگاه، تسلا قصد دارد یک خودروی ۲۵ هزار یورویی ) ۲۶۸۳۷.۵ دلار( در کارخانه 

خود در نزدیکی برلین تولید کند. این کارخانه آلمانی در حال حاضر مدل Y، پرفروش ترین خودروی برقی 
اروپا را تولید می کند.

خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

خبــــــــــــر

خبر

عضو هیات علمی موسسه آموزش، پژوهش و مدیریت 

برنامه ریزی با بیان اینکه تا قبل از وقایع اخیر و ورود 

طالبان به افغانستان، دو سوم مهاجران به ایران، کارگران 

روبرو  مهاجرانی  با  حالا  اما  بودند؛  ساده  و  ماهر  غیر 

هستیم که تحصیلکرده هم هستند و دیگر مثل سابق با 

افراد بی سواد مواجه نیستند، گفت: ایران در حال حاضر 

با صدها هزار تحصیلکرده بیکار روبرو است که در برخی 

شهرهای کشور، درگیری هایی بین ایرانی ها و افغان ها 

بر سر فرصت های شغلی وجود دارد که این وضعیت را 

نگران کننده کرده است.

به گزارش خبرنگار اقتصاد آنلاین، غلامعلی فرجادی، عضو 

هیات علمی موسسه آموزش، پژوهش و مدیریت برنامه 

ریزی با انتقاد از نظام آماری کشور گفت: به دلیل نبود 

اطلاعات دقیق درباره تعداد مهاجران، تمامی تحلیل ها 

در این حوزه، در یک  فضای مبهم و تاریک قرار دارد؛ اما 

به طور کلی ایران، کشور مهاجرپذیری نبوده ؛ مگر در ۴۰ 

سال اخیر که عمده مهاجران هم افغان بوده اند، ضمن 

اینکه در بخش مهاجرفرستی هم پس از پیروزی انقلاب 

اسلامی، شاهد موج های مختلف مهاجرت بوده ایم که 

البته مهاجران ایرانی از افراد ممتاز جامعه بوده اند و به 

حق فرار نخبگان نامگذاری شده است.

تاکنون  که  پژوهش هایی  اکثر  افزود:  اقتصاددان  این 

درباره مهاجرپذیری انجام شده، مربوط به مهاجرت های 

داخلی است و اطلاعات دقیقی در این رابطه وجود ندارد، 

تعداد  نفر  میلیون  تا ۱۵  نفر  میلیون  از ۴  مثال  به طور 

مهاجران افغانستانی اعلام می شود که این شکاف آماری 

تعجب آور است.

فرجادی همچنین گفت: مرکز آمار مدعی است که صرفا 

وظیفه ثبت و جمع آوری اطلاعات را دارد؛ اما نکته این 

در  که  همانطور  شوند،  تحلیل  داده ها  باید  که  است 

بسیاری از کشورها موسساتی وجود دارند که داده ها را 

تحلیل و تفسیر می کنند و می توان به نتیجه مطلوبی 

رسید.

این اقتصاددان که در نشست تخصصی آثار اقتصادی 

ورود مهاجران به کشور سخن می گفت، ادامه داد: در 

پیامدهای  به  باید  مهاجران،  ورود  اقتصادی  آثار  کنار 

سیاسی و فرهنگی هم توجه کرد؛ این در حالی است که 

نفر  میلیون  ایران، ۲.۵  اساس سرشماری سال ۱۳۹۵  بر 

مهاجر افغان داشته؛ اما اکنون به یکباره ظرف دو سال، 

بر اساس گزارش های رسمی، میزان مهاجران افغان به ۵ 

میلیون نفر رسیده  است. 

وی افزود: نکته مهم این است که تا قبل از وقایع اخیر و 

موج ورود مهاجران افغان، دو سوم این افراد کارگران غیر 

ماهر و ساده بودند؛ اما حالا با مهاجرانی روبرو هستیم 

که تحصیلکرده هم هستند و دیگر مثل سابق با افراد بی 

سواد مواجه نیستیم.

این  استاد اقتصاد با اشاره به اینکه جنس مهاجران جدید 

با مهاجران قدیمی متفاوت است، تصریح کرد: بر اساس 

جدید  مهاجران  ساختار  گرفته،  صورت  که  تحلیل هایی 

کاملا متفاوت است، چون بسیاری از آنها به دلیل نبود 

و  کرده اند  فرار  واقع  در  اجتماعی  و  سیاسی  آزادی های 

پناهنده محسوب می شوند. این مهاجران جدید مانند 

و  فقر  دلیل  به  که  نیستند  افرادی  از  سابق،  مهاجران 

در  بلکه  باشند؛  خارج شده  کشور خودشان  از  گرسنگی 

بین آنها متخصص هم وجود دارد و از پایگاه اجتماعی 

بالایی هستند.

 ۲۵ ایران  اقتصاد  فعال  جمعیت  داد:  هشدار  فرجادی 

میلیون نفر است و اگر جمعیت مهاجران جدید را تحلیل 

کنیم، مشاهده می شود که ۱۰ درصد از بازار کار ایران به 

افراد یک کشور خاص یعنی افغانستان تعلق دارند که این 

مساله خطرناکی است.

وی تاکید کرد: هیچ کشوری ۱۰ درصد از بازار کار خود را 

تقدیم مهاجران یک  کشور نمی کند، مثلا کشوری مثل 

اعلام  را  نیاز  مورد  مشاغل  دقیق  برنامه ریزی  با  کانادا 

متخصص،  مهاجر  فرد  روی  نوعی  به  حتی  و  کند  می 

سرمایه گذاری می کند تا با ماندن و زندگی در این کشور، 

همانند یک  کانادایی در خدمت اقتصادشان باشد.

 ۱۵۰ از  ایران  اقتصادی  مشارکت  نرخ  گفت:  فرجادی 

نیاز  کشوری  چنین  آیا  اما  است؛  پایین تر  جهان  کشور 

به نیروی کار مهاجر دارد؟ ما با صدها هزار تحصیلکرده 

ایرانی بیکار روبرو هستیم و سوال این است که آیا نیاز 

اکنون  که هم  در شرایطی  آن هم  داریم؛  کار  نیروی  به 

در بعضی شهرهای کشور درگیری هایی بین ایرانی ها و 

افغانستانی ها منتشر می شود که نگران کننده است و 

اگر همین وضع رها شده، ادامه یابد شاهد شدت گرفتن 

درگیری و منازعات سیاسی و امنیتی خواهیم بود.

وی تصریح کرد: نباید ادامه چنین روندی باعث شود که 

شاهد مهاجر ستیزی در کشور باشیم، بلکه دو ملت ایران 

افغانستان ریشه های مشترک دارند و تقابل بین دو  و 

کشور نباید اتفاق بیفتد.

آیا تقابل نیروی کار ایرانی و افغان در راه است؟

دردسرهای افغانی های تحصیلکرده برای بازار کار ایران

خبــــــــــــر

بر اساس آیین نامه ماده ۳ قانون ساماندهی صنعت 

تولید  بابت  اند  شده  موظف  خودروسازان  خودرو، 

خودروهای پر مصرف جریمه پرداخت کنند.

عبدالله توکلی لاهیجانی در مصاحبه تلویزیونی اظهار 

کرد: در آئین نامه ماده ۳ قانون ساماندهی صنعت 

موظف  خودروسازان  شد،  تصویب  اخیراً  که  خودرو 

جریمه  مصرف  پر  خودروهای  تولید  بابت  شده اند 

پرداخت کنند.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت افزود: در 

این آئین نامه خودروسازان موظف شدند سبد مصرف 

سوخت محصولاتشان را به گونه ای مدیریت کنند تا در 

کنار تولید خودروی پر مصرف، یک خودروی کم مصرف 

هم تولید شود یعنی جمع مصرف سوخت تولیدات هر 

خودروساز از یک حد مشخصی فراتر نرود، وگرنه جریمه 

خواهد شد.

وی ادامه داد: این آئین نامه با الگو برداری از کشورهای 

پیشرو در صنعت خودرو تدوین شده است و عوائد 

حاصل از این جریمه ها به توسعه حمل و نقل عمومی و 

توسعه خودروهای برقی اختصاص خواهد یافت.

توکلی گفت: حد مجاز سبد مصرف سوخت خودروسازان 

به صورت سالانه در یک کارگروه با حضور اعضایی از 

سازمان محیط زیست، سازمان ملی استاندارد، وزارت 

صمت و … تعیین می شود.

مدیرکل دفتر صنایع خودرویی وزارت صمت با اشاره به 

سیاست های کاهش مصرف سوخت اظهار کرد: مصوبه 

دیگری هم از سوی هیئت وزیران داریم که بر اساس آن 

خودروسازان موظف هستند سبد مصرف سوخت خود 

را سالانه ۵ درصد کاهش دهند.

هشدار به خودروسازان؛ 

تولید این خودروها 

جریمه دارد!

طبق اعلام بانک مرکزی، میزان تسهیلات پرداختی شبکه بانکی طی شش 

ماه نخست امسال نسبت به مدت مشابه پارسال ۲۱.۲ درصد رشد داشته 

با  اول  نیمسال  در  پرداختی  تسهیلات  از  خانوار  سهم  همچنین  است. 

احتساب کارت های اعتباری به ۱۷.۷ درصد از کل تسهیلات رسید.

 به گزارش ایسنا، تسهیلات پرداختی بانک ها طی شش ماهه امسال مبلغ 

۲۴،۳۶۲.۶ هزار میلیارد ریال است که در مقایسه با دوره مشابه سال قبل 

۴،۲۵۶.۶ هزار میلیارد ریال )معادل ۲۱.۲ درصد( افزایش داشته است. 

از کل تسهیلات پرداختی، مبلغ ۲۰،۳۹۴.۴ هزار میلیارد ریال معادل ۸۳.۷ 

هزار   ۳،۹۶۸.۲ و  غیرحقوقی(  و  )حقوقی  کار  و  کسب  صاحبان  به  درصد 

میلیارد ریال معادل ۱۶.۳ درصد به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( تعلق 

گرفته است. سهم خانوار از کل تسهیلات پرداختی در مدت مشابه سال قبل 

۱۴.۹ درصد بوده است.

بر این اساس، سهم تسهیلات پرداختی در قالب سرمایه در گردش در کلیه 

بخش های اقتصادی طی شش ماهه سال ۱۴۰۲ مبلغ ۱۵،۷۳۶.۲ هزار میلیارد 

ریال معادل ۷۷.۲ درصد کل تسهیلات پرداختی به صاحبان کسب و کار 

کالای شخصی  خرید  قالب  در  پرداختی  تسهیلات  است. همچنین سهم 

توسط مصرف کننده نهایی )خانوار( مبلغ ۱،۵۲۳.۲ هزار میلیارد ریال معادل 

۳۸.۴ درصد از کل تسهیلات پرداختی به مصرف کنندگان نهایی )خانوار( 

است. سهم تسهیلات پرداختی بابت تأمین سرمایه در گردش بخش صنعت 

و معدن در شش ماهه سال ۱۴۰۲ معادل ۵،۹۹۱.۷ هزار میلیارد ریال بوده 

است که حاکی از تخصیص ۳۸.۱ درصد از منابع تخصیص یافته به سرمایه 

ریال(  میلیارد  ۱۵،۷۳۶.۲هزار  )مبلغ  اقتصادی  های  بخش  کلیه  درگردش 

است.

همچنین از ۷،۲۸۱.۵ هزار میلیارد ریال تسهیلات پرداختی در بخش صنعت 

و معدن معادل ۸۲.۳ درصد آن )مبلغ ۵،۹۹۱.۷ هزار میلیارد ریال( در تأمین 

سرمایه در گردش پرداخت شده است که بیانگر توجه و اولویت دهی به 

تأمین منابع برای این بخش توسط بانک ها در سال ۱۴۰۲ است.            

تسهیلات خرد ) کمتر از ۳۰۰۰ میلیون ریال (

از کل تسهیلات پرداختی در دوره یاد شده، مبلغ ۵،۲۱۰.۷ هزار میلیارد ریال 

معادل ۲۱.۴ درصد به صورت تسهیلات خرد اعطا شده است. همچنین مبلغ 

۴۱۳.۹ هزار میلیارد ریال نیز در قالب کارت های اعتباری انجام پذیرفته است 

که با احتساب این مبلغ، کل تسهیلات پرداختی خرد )کمتر از سه میلیارد 

ریال( به مبلغ ۵،۶۲۴.۶ هزار میلیارد ریال معادل ۲۲.۷ درصد کل تسهیلات 

تسهیلات  اینکه  به  توجه  با  است  ذکر  می شود.شایان  را شامل  پرداختی 

پرداخت شده  نیز در بخش خانوار  اعتباری  کارت های  قالب  در  پرداختی 

است، با این اوصاف سهم بخش خانوار از ۱۶.۳ درصد به ۱۷.۷ درصد کل 

تسهیلات پرداختی افزایش یافته است.گفتنی است؛ همچنان باید در تداوم 

مسیر جاری، ملاحظات مربوط به کنترل تورم را نیز در نظر گرفت و همواره 

مراقب قدرت گرفتن پتانسیل تورمی ناشی از فشار تقاضای کل در اقتصاد 

نیز بود. بر این اساس ضروری است به افزایش توان مالی بانک ها از طریق 

افزایش سرمایه و بهبود کفایت سرمایه بانک ها، کاهش تسهیلات غیرجاری 

افزایش بهره وری  بازگرداندن آنها به مسیر صحیح اعتباردهی بانک ها،  و 

بانک ها در تامین سرمایه در گردش تولیدی، پرهیز از فشارهای مضاعف بر 

دارایی بانک ها و ترغیب بنگاه های تولیدی به سمت بازار سرمایه به عنوان 

یک ابزار مهم درتامین مالی طرح های اقتصادی )ایجادی(توجه ویژه ای کرد.

بانک مرکزی اعلام کرد

افزایش ۲۱ درصدی تسهیلات پرداختی بانک ها

انقلاب اسلامی در  حضرت آیت الله خامنه ای رهبر معظم 

اجرای بند یک اصل یکصد و دهم قانون اساسی و پس از 

مشورت با مجمع تشخیص مصلحت نظام، سیاست های 

کلی توسعه دریا محور را برای اقدام به روسای قوای سه گانه 

و رئیس مجمع تشخیص مصلحت نظام ابلاغ کردند.به 

گزارش ایسنا، براساس این ابلاغیه قوه مجریه موظف است 

با کمک مجلس شورای اسلامی و قوه قضائیه و با بسیج 

دستگاه های مسئول، برنامه جامع تحقق این سیاست ها را، 

شامل تقدیم لوایح، تصویب مقررات و اقدامات اجرائی لازم 

در مهلت شش ماهه ارائه کند.

متن سیاست های کلی توسعه دریا محور به این شرح است:

دریاها و خصوصاً دریاهای آزاد و اقیانوس ها از مواهب الهی 

و ذخایر و منابع سرشاری برای زمینه سازی رشد علم و فناوری، 

افزایش کار و ثروت، تأمین نیازهای حیاتی و تولید اقتدار و 

بستر مناسبی برای تمدن سازی می باشند. 

بین دو  قرارداشتن  و  با موقعیت ممتاز جغرافیایی  ایران 

دریا و برخورداری از هزاران کیلومتر سواحل و نیز جزایر و 

ظرفیت های فراوان بر زمین مانده، لازم است با حضور مؤثر 

در ساحل، فراساحل، دریا و اقیانوس و بهره گیری از آن به 

عنوان یک پیشران و محور توسعه کشور، برای احراز جایگاه 

شایسته منطقه ای و جهانی در بهره گیری از دریا اقدام کند. 

از این رو سیاست های کلی توسعه دریا محور به شرح زیر 

تعیین می گردد:

۱- سیاست گذاری یکپارچه امور دریایی و تقسیم کار ملی و 

مدیریت چابک و کارآمد دریا به منظور بهره گیری حداکثری 

از ظرفیت های دریا، برای احراز جایگاه شایسته جهانی و رتبه 

اول در منطقه.

۲-  توسعه فعالیت های اقتصادی دریامحور و ایجاد قطب های 

توسعه دریایی پیشران در سواحل، جزایر و پس کرانه ها به 

گونه ای که نرخ رشد اقتصادی در حوزه فعالیت های دریامحور 

)اقتصاد دریامحور( طی ده سال همواره حداقل دو برابر نرخ 

رشد اقتصادی کشور باشد.

۳-  تسهیل و توسعه سرمایه گذاری و مشارکت داخلی و 

خارجی با ایجاد زیرساخت های لازم نرم افزاری و سخت 

افزاری )حقوقی، اقتصادی، زیربنایی و امنیتی(

۴-  تدوین طرح جامع توسعه دریامحور با پهنه بندی دریا، 

کرانه و پس کرانه و تعیین سهم و جغرافیای جمعیت، تجارت، 

صنعت، کشاورزی و گردشگری، خصوصاً در سواحل و جزایر 

جنوب و بالاخص سواحل مکران با تاکید بر هویت ایرانی-

اسلامی طی حداکثر یک سال پس از ابلاغ سیاست.

۵- بهره برداری حداکثری و بهینه از ظرفیت ها، منابع و ذخایر 

زیست بوم دریایی با ممانعت از تخریب محیط زیست 

دریایی بخصوص توسط کشورهای دیگر.

۶ - تأمین و ارتقاء سرمایه انسانی و مدیریت متعهد و کارآمد 

و ایجاد پشتوانه علمی، آموزشی و پژوهشی برای توسعه 

دریامحور و زیست بوم نوآوری و فناوری دریایی.

۷-  توسعه همکاری های اقتصادی، تجاری و سرمایه گذاری 

در طرح های بزرگ مقیاس و دانش بنیان زیرساختی، تولیدی 

و خدماتی با کشورهای همسایه و سایر کشورها به منظور 

از ظرفیت های دریایی و حضور مؤثر در معابر  بهره گیری 

بین المللی و دستیابی به موقعیت قطب های منطقه ای.

۸- افزایش سهم کشور در حمل و نقل دریایی و ترانزیت با 

ایجاد و تقویت شبکه حمل و نقل ترکیبی.

۹-  حمایت از سرمایه گذاران بومی و محلی در طرح های 

توسعه ای و حمایت از فعالان اقتصادی و بنگاه های کوچک و 

متوسط جوامع محلی در حوزه های مختلف از جمله صیادی، 

کشاورزی، صنعتی و گردشگری.

ابلاغ سیاست های کلی توسعه دریا محور از سوی رهبر معظم انقلاب

کمک استارلینک به فروش ۱۵ میلیارد دلاری اسپیس ایکس
شرکت اسپیس ایکس ایلان ماسک، امسال از کسب و کار 

اینترنت ماهواره ای استارلینک، حدود ۹  پرتاب موشک و 

میلیارد دلار درآمد ثبت خواهد کرد.

به گزارش ایسنا، بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: پیش 

بینی می شود فروش اسپیس ایکس با رونق کسب و کار 

استارلینک، در سال میلادی آینده به حدود ۱۵ میلیارد دلار 

افزایش پیدا کند.

به گفته منابع آگاه انتظار می رود فروش  استارلینک در سال 

میلادی آینده، از کسب وکار پرتاب موشک سبقت گرفته و از 

آن فراتر رود زیرا فعالیت این سرویس اینترنت ماهواره ای 

به مناطق بیشتری در سراسر جهان گسترش پیدا می کند. 

در آن زمان، استارلینک منبع بخش اعظم درآمد اسپیس 

ایکس خواهد شد.این ارقام، اطلاعات نادری در خصوص 

امور مالی شرکت اسپیس ایکس ایلان ماسک ارائه می دهد 

مجدد  استفاده  قابل  موشک های  روی  تجاری  فضای  که 

استارلینک  ماهواره ای  اینترنت  و همچنین خدمات  خود 

را عرضه می کند. همچنین این شرکت قراردادهایی با ناسا 

برای انتقال فضانوردان به ایستگاه فضایی بین المللی و انجام 

ماموریت های تامین مجدد دارد. بلومبرگ پیش تر گزارش 

کرده بود که پیشنهاد مناقصه در اسپیس ایکس در اوایل سال 

جاری، ارزش این شرکت را حدود ۱۵۰ میلیارد دلار ارزیابی کرد.

به گفته منابع آگاه، شرکت اسپیس ایکس بدون احتساب 

برخی موارد، در مسیر ثبت درآمدهای بیش از سه میلیارد 

دلاری است.استارلینک، اتصال اینترنت پرسرعت را با هزینه 

ماهانه و یک هزینه یک باره برای سخت افزار گیرنده زمینی 

مورد نیاز برای اتصال به مجموعه ماهواره ای خود، ارائه می 

دهد. ماسک پیش از این گفته بود که جدا کردن استارلینک 

و تبدیل آن به یک شرکت سهامی عام، می تواند امکان پذیر 

باشد زیرا گردش نقدینگی آن قابل پیش بینی تر می شود. 

این شرکت، میلیاردها دلار برای ساخت ماهواره های این 

سرویس، متعهد شده است.بر اساس گزارش بلومبرگ، به 

گفته یکی از منابع آگاه، استارلینک در سال ۲۰۲۴، بیش از ۱۰ 

میلیارد دلار از کل فروش اسپیس ایکس را به خود اختصاص 

خواهد داد. ماسک گفته است که درآمدزایی کسب و کار 

نهایت  در  استارلینک  اما  دارد  محدودیت  موشک  پرتاب 

می تواند به درآمد ۳۰ میلیارد دلار در سال برسد.

یک کارشناس حوزه انرژی گفت: صنعت نفت و گاز در تحقق رشد اقتصادی 

سال جاری نقش ویژه ای داشت و به نظر بازطراحی تجارت انرژی ایران که 

توسط دولت سیزدهم رقم خورده توانسته نتایج مثبتی را رقم بزند.

ناصر سودانی در گفت وگو با ایسنا، با اشاره به تاثیر صنعت نفت و گاز و 

سیاست های دولت سیزدهم برای تحقق رشد اقتصادی در کشور، اظهار 

جانبه  همه  راهبرد  یک  تدوین  دنبال  به  اقتصادی  تدابیر  با  دولت  کرد: 

بوده به طوری که در بازی سیاسی با رعایت مسائل همسایگی به جذب 

توانست  و  کرد  اقدام  بودند،  جذب  قابل  که  کشورهایی  در  همسایه ها 

تحریم ها را کم اثر و حرکت رو به رشد اقتصادی را ایجاد کند.

وی با بیان اینکه تحقق این موضوع در شرایط بسیار سخت موجب شد تا 

نتایج مثبتی برای کشور رقم بخورد و این موضوع از نکات درخشان دولت 

سیزدهم بوده است، گفت: در این باره فاصله گرفتن از بودجه نفت آلود و 

تسلط مناسب بر بازار فروش نفت و اتخاذ تدابیر ویژه برای فروش نفت و 

همچنین جبران موانعی که بدخواهان ایران برای ما ایجاد کرده بودند، در 

رشد اقتصادی نفت و گاز تاثیر قابل توجهی داشته است.

این کارشناس حوزه انرژی افزود: یکی دیگر از مسائلی که انتظار می رود 

دولت به آن توجه داشته باشد، تبدیل نفت خام به فراورده های متنوع 

است که به خصوص اروپایی ها و کشورهای هدف نیاز شدید به آن دارند 

و باید این بخش را به سرعت توسعه دهیم.

انجام شده می توانیم  تاکنون  که  اقداماتی  با  اینکه  بر  تاکید  با  سودانی 

شاهد توسعه صنعت نفت و گاز و به دنبال آن رشد بیشتر اقتصادی در 

کشور باشیم، اظهار کرد: در امر تولید باتوجه به اینکه میادین نفتی جنوب 

و همینطور میادین مشترک روند افزایشی دارند و با سه سال پیش قابل 

مقایسه نیست، اما نباید صرفا خوشحال باشیم که با فروش نفت خام کار 

خیلی بزرگی انجام شده است.به گفته وی درست است که عبور از مرحله 

رکود اقتصادی در شرایط حساس رقم خورده اما نباید به این دل ببندیم 

که سرعت فروش نفت خام را بیشتر کنیم، درحالی که باید نفت خام را به 

فراورده تبدیل کنیم و از آن استفاده های متعددی داشته باشیم و از واردات 

نیز بی نیاز شویم.

یک کارشناس مطرح کرد:

نقش دیپلماسی نفت در تحقق رشد 

طبق اعلام یک منبع آگاه، تسلا قصد دارد یک خودروی 

۲۵ هزار یورویی ) ۲۶۸۳۷.۵ دلار( در کارخانه خود در 

نزدیکی برلین تولید کند. این کارخانه آلمانی در حال 

را  اروپا  برقی  پرفروش ترین خودروی   ،Y مدل حاضر 

تولید می کند.به گزارش ایسنا، ماسک مدت ها بود که 

قصد داشت خودروی برقی مقرون به صرفه تری بسازد 

اما در سال ۲۰۲۲ گفت که هنوز بر این فناوری تسلط 

نداشته و این طرح را کنار گذاشته است. با این وجود، 

منابع آگاه در سپتامبر به رویترز گفتند که خودروساز به 

نوآوری نزدیک شده است که به آن امکان می دهد 

تقریباً تمام قسمت های زیرین خودروی الکتریکی را به 

صورت یکپارچه بسازد و این پیشرفت باعث افزایش 

سرعت تولید و کاهش هزینه ها می شود.گسترش به 

بازار انبوه برای دستیابی به هدف تسلا برای افزایش 

تحویل خودرو به ۲۰ میلیون دستگاه تا سال ۲۰۳۰، 

یعنی افزایش ۱۰ برابری نسبت به ظرفیت فعلی، حیاتی 

است اما اقتصاد ضعیف و نرخ های بهره بالا به تقاضا 

برای خودروهای الکتریکی ضربه زده و تسلا و سایر 

خودروسازها را وادار کرده است که در ماه های اخیر 

قیمت ها را کاهش دهند تا فروش را افزایش دهند.

طبق گزارش رویترز، این خودروساز قصد دارد ظرفیت 

کارخانه آلمانی خود را دو برابر کند و به یک میلیون 

خودرو در سال برساند اما از ماه مارس اعلام کرد ۵۰۰۰ 

خودرو در هفته تولید کرده است که معادل حدود ۲۵۰ 

هزار خودرو در سال است.

تسلا شگفتی می آفریند

موعد تحویل خودروهای جتا VS۷ و VS۵ و همچنین 

یکپارچه  سامانه  متقاضیان  برای  آنها  نهایی  قیمت 

اساس  شد.بر  مشخص  وارداتی  خودروهای  عرضه 

 VS۷ اعلام شرکت ماموت خودرو؛ قیمت نهایی جتا

با احتساب کلیه هزینه ها از جمله مالیات و شماره 

گذاری، ۲ میلیارد و ۵۳۵ میلیون تومان و همچین 

میلیون   ۱۲۰ و  میلیارد   ۲ نیز   VS۵ نهایی  قیمت 

تومان است که با موعد تحویل ۳۰ روز کاری )پس 

داده خواهد  متقاضیان تحویل  به  تکمیل وجه(،  از 

همکاری  حاصل   VS۵ و   VS۷ جتا  شد.خودروهای 

کمپانی FAW و فولکس واگن هستند که علاوه بر 

پلت فرم MQB و همچنین پیشرانه ۱.۴ لیتر توربوشارژ 

و  بخار  اسب   ۱۴۸ قدرت  به  واگن،  فولکس   )TSI(

گشتاور ۲۵۰ نیوتن متر، در سایر بخش های فنی نیز 

دارای قطعات و اشتراکات متعدد با محصولات گروه 

فولکس واگن هستند. گیربکس این خودروها از نوع 

۶ دنده اتوماتیک آیسین )AISIN( است و از امکاناتی 

دونقطه ای،  اتوماتیک  مطبوع  تهویه  مانند سیستم 

گرمکن  جهت،   ۶ در  راننده  صندلی  برقی  تنظیم 

صندلی های جلو، صفحه کیلومترشمار دیجیتال، کروز 

کنترل تطبیقی، سیستم پیشگیری از تصادف در جلو، 

سیستم تشخیص خواب آلودگی راننده، دوربین ۳۶۰ 

درجه، سنسور پارک جلو و عقب و همچنین سیستم 

استارت/استاپ بهره می گیرند.

تحویل ۳۰ روزه خودروهای 
جتا به مشتریان
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رصدخانه طرح استیضاح وزیر آموزش و پرورش اعلام وصول می شود
جلال محمودزاده نماینده مهاباد و از طراحان استیضاح وزیر آموزش و پرورش در گفت وگو با تسنیم، با بیان اینکه هم اکنون بیش از 56 نفر از 
نمایندگان مجلس طرح استیضاح آقای صحرایی را امضا کرده اند، گفت: با توجه به عملکرد غیرقابل دفاع وزیر آموزش و پرورش در مدت اخیر بویژه 
در بحث کمبود معلم در مدارس، بعید به نظر می رسد که نمایندگان از امضاهای خود برای استیضاح ایشان عقب نشینی کنند. 

نشست  در  خارجه  امور  وزارت  سخنگوی  کنعانی،  ناصر  ایسنا،  گزارش  به 

مطبوعاتی در پاسخ به سوالی در ارتباط با اظهارات اخیر یکی از وزرای کابینه 

رژیم صهیونیستی مبنی بر اینکه باید از بمب اتمی علیه مردم غزه استفاده شود، 

گفت: این تهدید با توجه به رفتار وحشیانه و عصیانگری رژیم صهیونیستی 

در منطقه حتما باید از سوی جامعه جهانی مورد توجه قرار بگیرد. این تهدید 

تضعیف کننده رژیم منع به کارگیری و گسترش سلاح های هسته ای است.

وی ادامه داد: همانطور که آقای امیر عبداللهیان مطرح کردند ما امیدواریم 

این موضوع به شکل مناسب، جدی و فوری مورد توجه سازمان ملل و شورای 

امنیت به عنوان موضوعی که صلح و امنیت بین المللی را مورد تهدید قرار 

داده قرار بگیرد.

انجام  در  رژیم  این  که  می دهد  نشان  تهدیدات  اینگونه  اینکه  بیان  با  وی 

جنایت های جنگی هیچ حد و مرزی را قائل نیست و برای حقوق و قوانین 

و مقررات بین المللی نیز ذره ای اهمیت قائل نیست، گفت: این تهدید نشان 

می دهد که رژیم صهیونیستی بیش از هر زمان دیگری یک تهدید واقعی و 

عینی برای صلح و امنیت بین المللی است.

وی ادامه داد: امیدواریم سازمان ملل به صورت اخص این موضوع را مورد 

توجه قرار دهد و در ارتباط با آن به صورت فوری اقدام کند. ایران نیز این 

موضوع را به صورت جدی در دستور کار خود قرار داده است و در این ارتباط 

قصد دارد که با سازمان ملل و دبیرکل این سازمان بین المللی رایزنی و مکاتبه 

کند و اینکه شورای امنیت را نسبت به مسئولیت خود در این خصوص توجیه 

کند؛ چرا که همانطور که اشاره کردم باید این موضوع به صورت جدی به عنوان 

یک تهدید علیه صلح و امنیت بین المللی در دستور کار سازمان ملل قرار بگیرد.

گفتنی است حسین امیرعبداللهیان وزیر امور خارجه کشورمان در واکنش به 

تهدید وزیر رژیم صهیونیستی مبنی بر استفاده از بمب اتم عیه مردم غزه در 

صفحه شخصی خود در فضای مجازی نوشت: اظهارات وزیر رژیم اسراییل 

به استفاده از بمب اتمی نشانگر شکست واقعی رژیم در برابر مقاومت است.

وی گفت: شورای امنیت سازمان ملل و آژانس بین المللی انرژی  اتمی باید برای 

خلع سلاح اتمی این رژیم وحشی و آپارتاید فوری و بدون وقفه اقدام کنند. 

فردا دیر است. مسئولیت کامل این نسل کشی با کاخ سفید است.

اجتماعی  کمیسیون  رئیس  اسماعیلی  ولی 

مجلس شورای اسلامی در گفت وگو با تسنیم، 

با اشاره به نشست اخیر شورای عالی کار گفت: 

جلسه روزهای گذشته شورای عالی کار پس از  

برگزار شد  بالاخره  فشارهای نمایندگان کارگری 

و آنطور که ما کسب اطلاع کردیم مسئله ترمیم 

اساس وعده ای که دولت  بر  حقوق و دستمزد 

پیش از آغاز سال در ارتباط با کنترل تورم داده 

بود، نیز یکی از نکات مطرح در این جلسه بوده 

است.  

وی یادآور شد: در زمان امضای صورت جلسه 

کار و  نهایی حقوق و دستمزد سال 1402، وزیر 

سایر وزرای حاضر در جلسه به شکل شفاهی به 

نمایندگان کارگران این قول را داده بودند که اگر 

میزان تورم از افزایش حقوق مصوب بالاتر رفت 

حتما تجدید نظری برای ترمیم حقوق کارگران 

صورت خواهد گرفت. بر این اساس این انتظار 

از دولت و مشخصاً وزارت کار وجود دارد که با 

برای ترمیم  توجه به تورم فعلی تصمیم جدی 

با این متاسفانه تا این  حقوق کارگران بگیرند. 

حقوق  افزایش  برای  دولت  در  اراده ای  لحظه 

کارگران وجود نداشته است. 

رئیس کمیسیون اجتماعی مجلس با اعلام این 

احتمالًا  کار  عالی  شورای  بعدی  جلسه  که  خبر 

اوایل ماه آذر برگزار خواهد شد، تاکید کرد: ما 

به شدت به دنبال این هستیم که در جلسه آتی 

از دستور کارهای اصلی،  شورای عالی کار یکی 

براساس وعده قطعی دولت برای ترمیم حقوق 

کارگران، مسئله اصلاح دستمزدها باشد. 

قیمت  افزایش  برای  ترفند جدید خودروسازان 

خودرو

دنیای اقتصاد نوشت: »ترفند جدید خودروسازان 

دستوری،  قیمت گذاری  تبعات  از  فرار  برای 

معرفی خودروهای جدید است، محصولاتی که 

»پلاس«،  »ارتقایافته«،  مانند  برچسب هایی  با 

»استاندارد« و امثال اینها، قیمتی بسیار بالاتر از 

مدل های پایه را از سوی نهاد تنظیم گر - شورای 

جایگزین  عملا  و  می کنند  دریافت   - رقابت 

بهتر،  عبارت  می شوند.به  قبلی  محصولات 

مجوز  دریافت  به  موفق  وقتی  خودروسازان 

افزایش قیمت محصولات فعلی خود نمی شوند، 

آپشن ها و امکانات و البته گاهی استانداردهای 

اجباری را به خودروها اضافه می کنند و لیست 

سازمان  به  جدید  محصولات  نام  با  را  آنها 

ارائه  تولیدکنندگان  و  مصرف کنندگان  حمایت 

را  مربوطه  لیست  نیز  سازمان  این  می دهند. 

مورد  در  تا  می کند  ارسال  رقابت  شورای  به 

رقابت  شود.شورای  تصمیم گیری  آنها  قیمت 

نیز هرچند می داند اولا خودروهای موردنظر به 

معنای واقعی »جدید« نیستند و ثانیا این حربه 

خودروسازان برای بالا بردن قیمت محصولاتشان 

طبق  است،  دستوری(  قیمت گذاری  دوران  )در 

را تعیین و  این خودروها  روال موجود، قیمت 

رقابت،  شورای  ابلاغ  و  تایید  می کند.با  ابلاغ 

خودروسازان که حالا مجوز قانونی بابت قیمت 

محصولات جدیدشان را در جیب دارند، وارد فاز 

پیامک  ارسال  ترفند خود می شوند و آن،  دوم 

یا دعوتنامه واریز وجه برای مشتریان است.آنها 

مشتریان  به  دعوتنامه ها،  یا  پیامک ها  این  در 

ارتقا  ثبت نامی شان  خودروهای  می کنند  اعلام 

یافته و عملا دیگر امکان تحویل مدل های اولیه 

کرده اند(  ثبت نام  مشتریان  که  )همان هایی 

به  مجبور  یا  مشتریان  بنابراین  ندارد.  وجود 

انصراف می شوند یا باید قید خودروی ثبت نامی 

با  را  ارتقایافته  بزنند و محصولی  را  اولیه خود 

قیمتی بسیار بالاتر تحویل بگیرند.«

رئیس مجلس شورای اسلامی گفت: قطعا توجه 

به صندوق های بازنشستگی و وضعیت ایثارگران 

از اولویت های اول مجلس و دولت به شمار می رود.ه 

گزارش ایسنا، محمد باقر قالیباف در جلسه علنی امروز مجلس شورای اسلامی و پس 

از تذکر چند نماینده برای لزوم پرداختن به موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان 

در لایحه برنامه هفتم توسعه تاکید کرد: بارها از این میکروفن اعلام کرده ام که حتما 

موضوع مربوط به صندوق های بازنشستگی و بحث ایثارگران اولویت اول مجلس 

شورای اسلامی و دولت است و بنده شهادت می دهم که این موضوع در اولویت قرار 

دارد.وی در ادامه اظهار کرد: بنده در این خصوص با رئیس جمهور نیز صحبت کردم و 

روز گذشته که در جلسه بعد از ظهر در صحن مجلس شورای اسلامی حضور نداشتم 

تا آخر شب مشغول تنظیم بحث مربوط به صندوق های بازنشستگی در لایحه بودیم 

و ان شاءالله این موضوع امروز یا فردا در کمیسیون تلفیق طرح می شود.

نورنیوز، رسانه دبیرخانه شورای عالی امنیت 

ملی نوشت: »دسترسی به تغذیه آسان و سالم 

برای  جوان  زوج های  شرط های  از  اصلی ترین  نوزادان، 

فرزندآوری است،  خواه آن را بر زبان بیاورند و خواه نه. در واقع این جمله 

را فراوان شنیده ایم که وقتی در سیر کردن شکم خودمان،  تا این حد مشکل 

داریم چطور به فکر بچه دار شدن یا زیاد کردن تعداد بچه ها بیفتیم. این حرف 

البته خالی از اغراق نیست و نوعی مبالغه در نگرانی از تغذیه نوزاد است. اما 

به هرحال حتی اگر توأم با اغراق هم باشد عملًا جزء موانع ذهنی فرزندآوری 

به حساب می آید.  

علاوه بر این موضوع، دسترسی دشوار به شیرخشک، احساس عمومی مردم 

نسبت به میزان امنیت غذایی را دچار نوسان می کند و همین احساس،  حتی 

اگر واقعیت هم نداشته باشد، جامعه را به نگرانی هایی می اندازد. 

به گزارش ایرنا، جمیله علم الهدی، همسر 

به  خطاب  نامه ای  در  جمهور  رئیس 

همسران روسای جمهور کشورهای اروپایی نوشت: بدینوسیله با قلبی آکنده 

از اندوه، جهت همدلی با زنان ستمدیده و کودکان بی پناه غزه، از شما می 

خواهم این رویدادها و نتایجش را قضاوت کنید. ما به عنوان »انسان« و 

بخاطر آنچه در این روزهای تلخ در بخش کوچک و زیبایی از سیاره مشترک 

مان زمین، رخ می دهد، شایسته است که شرمسار باشیم.

علم الهدی تاکید کرد: سرکار خانم، لطفا به عنوان یک بانوی فداکار و مهربان 

همسرتان  از  خود،  سرزمین  دختران  و  مادران  و  زنان  از  نمایندگی  به  و 

برای  و  کنند  محکوم  را  فلسطینی  پناه  بی  زنان  و  کودکان  بخواهید،قتل 

برقراری صلح به اقدامات فوری و موثری دست بزنند. امید دارم که در برابر 

تلاش های انسان دوستانه تان، از پاداش الهی برخوردار باشید.

وعده قالیباف به 

بازنشستگان
انتقاد دوباره 

نورنیوز از کمبود 
شیرخشک

واکنش کنعانی به تهدید اتمی وزیر صهیونیست

صالح اسکندری نوشت: قوه قضائیه جمهوری اسلامی مستقل است 

و تحت فشار هیچ شخص و جریانی نبوده و نیست. دکتر ولایتی 

نیز هیچ تماس یا نامه و یا پیگیری از مراجع قضایی درباره پرونده 

شهید عجمیان نداشته است .

 به گزارش خبرگزاری فارس، صالح اسکندری یکی از نزدیکان رسانه 

ای و مشاورین دفتر علی اکبر ولایتی مشاور بین الملل رهبر معظم 

انقلاب اسلامی طی یادداشتی برای خبرگزاری فارس، ضمن بیان 

اطلاعات جدیدی از ماجرای وساطت در پرونده شهید عجمیان به 

برخی انتقادات پاسخ داد. مشروح این یادداشت در ذیل از نظرتان 

می گذرد؛

در ماجرای شهید عجمیان و مصاحبه تلویزیونی اخیر پدر شهید چند 

نکته حائز اهمیت است؛

۱- پدر شهید عجمیان مثل تمام خانواده های شهدا مایه فخر و 

مباهات ملت ایران هستند و تا دنیا دنیاست ما به این خانواده ها 

مدیون هستیم.

سال  که   ... و  انتظامی  بسیجی،  نیروهای  و  امنیت  شهدای   -۲

گذشته در اغتشاشات ضد انقلاب به درجه رفیع شهادت رسیدند 

به خصوص شهدای دهه شصتی، هفتادی و هشتادی از جایگاه 

ویژه ای در بین شهدای انقلاب اسلامی برخوردارند و آن اینکه در 

زمانه فتنه ها و شرارت ها و در هنگامه آمیخته شدن حق به باطل و 

کتمان حقایق با پیروی از خط روشن ولایت توانستند در این آزمون 

وَأَنْتُمْ  الْحَقَّ  وَتَکْتُمُوا  بِالْبَاطِلِ  الْحَقَّ  تَلْبِسُوا  پیروز شوند."وَلَا  دشوار 
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۳- دکتر ولایتی نیز یکی از با سابقه ترین و مجرب ترین مدیران 

جمهوری اسلامی است که مورد اعتماد امام راحل و رهبر معظم 

انقلاب اسلامی طی ۴۲ سال گذشته بوده است.

از  برای یک پزشک که یکی  ۴- در ماجرای وساطت دکتر ولایتی 

محکومین پرونده قتل شهید عجمیان است پس از درخواست ۱۰۲ 

تن از روسای نظام پزشکی سراسر کشور و و طومار بیش از ۶ هزار 

پزشک مبنی بر بی گناهی وی و نیز پیام های مکرر از محافل پزشکی 

بین المللی مبنی بر تشدید تحریم ها در حوزه پزشکی و تماس های 

مکرر انجمن های پزشکی با ایشان طی نامه ای به یکی از مسئولان 

عالی رتبه نظام صرفا درخواست بررسی بیشتر کرده است و هیچ 

مکاتبه ای با قوه قضائیه در کار نبوده است.

۵- دکتر ولایتی به عنوان یک پزشک قدیمی معتمد جامعه پزشکی 

کشور است از این منظر صرفا حامل پیام بخش موثری از جامعه 

پزشکی سراسر کشور بوده است.

۶- شواهد بسیاری وجود دارد که منتقدین وساطت دکتر ولایتی در 

این ماجرا، برای هم صنفی های خود نامه های مشابهی را به قوه 

قضائیه نوشته اند و درخواست بررسی بیشتر کرده اند.

۷- قوه قضاییه جمهوری اسلامی مستقل است و تحت فشار هیچ 

شخص و جریانی نبوده و نیست. دکتر ولایتی نیز هیچ تماس یا 

از مراجع قضایی درباره پرونده شهید عجمیان  نامه و یا پیگیری 

نداشته است .

۸- پدر شهید عجمیان داغدار است و به خاطر این داغ سنگین و 

اطلاعات غلطی که به ایشان توسط برخی افراد مغرض داده شده 

در برنامه تلوزیونی نکاتی را بیان کرده است.

نامه نگاری جمیله 
علم الهدی با همسران 

سران کشورهای 
اروپایی!

خبــــــــــــر

خبر

خبر

خبــــــــــــر

آگهی

توضیحات مشاور ولایتی از ماجرای وساطت در پرونده شهید عجمیان

دولت به وعده اش برای 
ترمیم حقوق کارگران 

متناسب با افزایش تورم 
عمل نکرد

محمدمهدی اسماعیلی وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی به 

شرق گفت: »ما قبلا هم اعلام کردیم که حجاب قانون 

است و ما قانون را اجرا می کنیم و من چندین بار اعلام 

کردم که کارکردن برای کسانی که قانون را اجرا نمی کنند، 

امکان پذیر نیست. یعنی کسی که کشف حجاب می کند، 

نمی تواند در فیلم های ما که از قاعده های اصلی آن حفظ 

کند«. شرکت  است،  اجتماعی  و  اسلامی  هنجارهای 

اسماعیلی افزود: »خانمی که تصمیم گرفته در انظار عمومی 

از حجاب استفاده نکند، اینکه با او چه برخوردی شود در 

اما طبیعی است  حیطه کاری و اختیارات من نیست. 

من به عنوان کسی که مسئول صدور مجوز هستم، برای 

این بازیگر دیگر نمی توانم مجوز صادر کنم. اما نه لیستی 

در این باره برای ممنوعیت کار داده ام و نه برای هیچ آقا و 

خانمی در این باره تصمیم گرفته ام«.وزیر فرهنگ و ارشاد 

افزود: »البته این موضوع جدیدی نیست و در سال های 

گذشته هم وجود داشته است. اما ما گشایشی در این باره 

انجام داده ایم. یعنی بازیگری که در فیلمی بازی کرده و 

حالا به خارج از کشور رفته و جزء اپوزیسیون کشور است، 

اجازه داده ایم فیلم او پخش شود تا تهیه کننده ضرر نکند. 

این گشایشی است که اتفاق افتاده و برخی دوست ندارند 

این گشایش را ببینند و آن را محدودیت فرض می کنند«.

اسماعیلی همچنین توضیح داد: »بازیگرانی که چند سال 

است خارج از کشور هستند را در لیست آورده اند. آنها که 

اصلا ایران نیستند که بخواهد فیلمی بازی کنند  اما اسم 

آنها را در لیست ممنوع الکارها قرار داده اند«.او ادامه داد: 

»تأکید می کنم که ما در این باره لیست ممنوعیت کاری 

نداریم و حرف درگوشی هم نداریم. سیاست من در وزارت 

فرهنگ شفاف سازی است. هرچند ممکن است برخی از 

این شفافیت خوششان نیاید اما من تأکیدم بر شفافیت 

در حرف و عمل است«.اسماعیلی همچنین این اقدام را 

اعمال محدودیت برای بازیگران ندانست و تأکید کرد: »این 

کارها محدودیت نیست بلکه گشایش است. اگر فیلمی 

تهیه شده و 30 میلیارد هزینه داشته و حالا زمان نمایش 

یکی از بازیگرانش دچار مشکل شده است، مثل قبل این 

فیلم حذف نمی شود و در چرخه نمایش قرار می گیرد«.وزیر 

فرهنگ و ارشاد اسلامی همچنین در توصیه ای گفت: »به 

اعتقاد من هر کسی که احساس کند مسیری که رفته را باید 

برگردد، سینما در اختیارش است و ما محدودیتی در این باره 

نداریم«. 

توضیحات جدید وزیر 

ارشاد درباره ممنوع الکاری 

بازیگران بی حجاب

حجت الاسلام محسنی اژه ای در نشست شورای عالی قوه قضاییه با اشاره 

به حادثه ناگوار و تلخ رخ داده در یک کمپ ترک اعتیاد در لنگرود، ضمن 

اشاره به صدور دستورات مقتضی برای پیگیری ابعاد مختلف این رخداد، 

بر ضرورت بازنگری در مقوله ناظر بر مراکز بازپروری معتادان و مواد ۱۵ و 

۱۶ قانون مبارزه با مواد مخدر تاکید و اظهار کرد: در قبال حادثه رخ داده در 

لنگرود علاوه بر اقدامات حقوقی و امدادی که انجام می گیرد، باید دستگاه ها 

و بخش های ذیربط از جمله ستاد مبارزه با مواد مخدر در مقولات ناظر بر 

مراکز ترک اعتیاد و بازپروری معتادان و شناسایی و رفع آسیب هایی که ممکن 

است از ناحیه این مراکزِ عمدتاً خصوصی بوجود آید، بررسی ها و بازنگری های 

لازم را انجام دهند.    حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای در ادامه 

نشست امروز با اشاره به ۱۴ آبان که روز فرهنگ عمومی نامگذاری شده 

است، اظهار کرد: چنانچه فرهنگ عمومی ارتقاء یابد و ابتنای این فرهنگ هر 

چه بیشتر بر پایه موازین دینی و قانونی و رعایت عدالت و انصاف باشد، در 

آن صورت ورود پرونده ها به مراجع قضایی نیز کاهش می یابد؛ در همین راستا 

کارگزاران نظام باید بیش از آحاد مختلف مردم، خود را ملتزم و مقیّد به رعایت 

قانون و عدل و انصاف بدانند و فرهنگ عمومی را بیش از دیگران محترم 

بشمارند؛ اگر خدای ناکرده کارگزاران و خواص، به ارزش ها و فرهنگ عمومی 

بی اعتنایی کردند و قوانین را به نفع خود برداشت کردند، در آن صورت ممکن 

است برخی از افراد نیز چنین حقی را برای خود متصور باشند که بتوانند 

ارزش ها و هنجار ها را زیر پا بگذارند.رئیس دستگاه قضا، رسانه ملی را یکی از 

دستگاه های اثرگذار در امر ارتقاء فرهنگ عمومی در سطح جامعه دانست و 

گفت: رسانه ملی در زمینه ارتقاء فرهنگ عمومی و ارزش ها در سطح جامعه 

بسیار مؤثر و نافذ است؛ بر همین اساس، چنانچه این دستگاهِ فرهنگ ساز 

غفلت کرده و خودش حاشیه آفرینی کند، در آنصورت تبعات و پیامد های 

نامطلوبی در سطح جامعه ایجاد می گردد.

واکنش اژه ای به آتش سوزی در کمپ اعتیاد لنگرود

آگهی قانون الحاق موادی به قانون ساماندهی و حمایت از 

تولید و عرضه مسکن مصوب 1388/12/2

بدینوسیله در اجرای بند دوم ماده یک قانون الحاق موادی 

به قانون ساماندهی و حمایت از تولید عرضه و مسکن و 

ماده 10 آئین نامه اجرایی آن آراء صادره از هیأت موضوع بند 

2 ماده یک قانون مستقر در واحد ثبتی شهرستان دیر مربوط 

به متقاضیانی که در اجرای قانون فوق الذکر تقاضای ثبت 

نموده اند به شرح ذیل جهت اطلاع عموم آگهی می شود.

1- رأی شماره 2396 مورخ 1402/7/9 خانم صدیقه درویشی 

ششدانگ یکبابخانه قسمتی از پلاک 1691 واقع در بردخون نو

لذا بدینوسیله اعلام میدارد اشخاصی نسبت به اصل ملک 

اعتراض دارند از تاریخ الصاق یا انتشار این آگهی و اشخاصی 

که نسبت به تحدید حدود و حقوق ارتفاق اعتراض دارند از 

تاریخ تنظیم صورتمجلس تحدید حدود ظرف مدت بیست 

اداره ثبت  را به صورت مکتوب به  باید اعتراض خود  روز 

اسناد و املاک دیر تسلیم نمایند و ظرف یک ماه از تاریخ 

تسلیم اعتراض به ثبت دیر دادخواست خود را به مرجع 

ذیصلاح قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست به اداره 

ثبت اسناد و املاک دیر تسلیم نماید رسیدگی به اینگونه 

اعتراضات در دادگاه خارج از نوبت خواهد بود. بدیهی است 

در صورت عدم وصول اعتراض در موعد مقرر و یا تحویل 

گواهی عدم تقدیم دادخواست به اداره ثبت اسناد و املاک 

دیر عملیات ثبتی با رعایت مقررات تعقیب خواهد شد.

تاریخ انتشار: 1402/8/17

شماره: 162 م الف

عبدالعزیز نصاریوسفی_ رئیس اداره ثبت اسناد و املاک 

شهرستان دیر
1402081349
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ورزش 

کلوپ  مسئول  عنوان  به  سایکل توریسم  رشته  ورزشکار  فیوض  حبیب 

گردشگری و دوچرخه سواری حوزه اتومبیل رانی و وسایل نقلیه گردشگری 

کانون جهانگردی و اتومبیلرانی استان بوشهر انتخاب شد.

به گزارش روابط عمومی ورزش و جوانان استان بوشهر، حبیب فیوض 

طی حکمی از سوی علی جمهیری رئیس حوزه اتومبیلرانی و  وسایل نقلیه 

گردشگری کانون ملی جهانگردی و اتومبیلرانی ایران، به عنوان مسئول 

کلوپ گردشگری و دوچرخه سواری این کانون منصوب شد.

رشته  سابقه  با  مربیان  و  ورزشکاران  از  فیوض  حبیب  است  ذکر  قابل 

و  داشته  فعالیت  رشته  این  در  سالها  که  است  بوشهر  سایکل توریسم 

شاگردان زیادی را آموزش داده است.

در اردیبهشت و خرداد امسال نیز گروه سایکل توریسم لیان به سرپرستی 

حبیب فیوض با همکاری سایکل توریسم ایران نمایشگاه عکس قاصدکها 

را در نمایشگاه برادران امیدوار تهران برگزار کرد و این گروه در شهریور ماه 

سفر موفقیت آمیزی به شکور ترکیه را تجربه کردند.

مسئول كلوپ گردشگری ودوچرخه سواری 
استان بوشهر منصوب شد

خبر

خبر

خبر

خبر

خبر

جلسه مهم در فدراسیون، 

احتمال برکناری افشاریان

طلایی پوشان ایرانی در شب تاریخی سامورائی بودند؛

سپاهان سومین تیم تاریخ آسیا شد!
 

در دور چهارم مرحله گروهی لیگ قهرمانان آسیا، سپاهان 

در ورزشگاه آزادی از آلمالیق ازبکستان پذیرایی کرد؛ تیمی 

ماندگار  نتیجه ای  ایران  فوتبال  دفترچه خاطرات  در  که 

را به یادگار گذاشت. حتی اگر VAR نبود شمار گل های 

سپاهان از تک رقمی بودن در این بازی خارج می شد تا 

آلمالیق با نتیجه سنگین تری شکست بخورد. زردپوشان 

در این بازی در همان شروع توسط فرشاد احمدزاده دو 

مرتبه به گل رسیدند که یکی از گل ها با نظر کمک داور 

ویدئویی مردود شد.

طلایی پوشان مالک بی چون و چرای این بازی بودن و 

در خارج از اصفهان و در ورزشگاه آزادی هیچ احساس 

غربت نکردند. آنها به بازی تهاجمی و رو به جلوی خود 

ادامه دادند تا جایی که از دقیقه ۵۹ تا ۶۲، رضا اسدی، 

محمدجواد حسین نژاد و محمد قربانی هر کدام یک بار 

دروازه ارگاشف را باز کردند تا اختلاف به چهار برسد. این 

همه ماجرا نبود و روند اعجاب انگیز پسران مورایس با 

ورود عیسی آل کثیر و شهریار مغانلو روند صعودی پیش 

کابوس  رفت  بازی  در  که  رضاییان هم  رامین  و  گرفت 

ازبک ها شده بود، به تیمش کمک کرد تا در پایان شب 

پرستاره آزادی نمایشگر این پیروزی ۹ گله سپاهان باشد 

اما واقعیت این است که این مسابقه پرگل ترین بازی 

لیگ قهرمانان آسیا نبود!

این دیدار در رده سوم پرگل ترین بازی های تاریخ آسیا و 

پرگل ترین بازی  های یک تیم از منطقه غرب آسیا است 

که و اکنون به مرور برخی دیگر از فستیوال های گل در 

آسیا خواهیم پرداخت.

سئونگنام کره جنوبی ۱۵- پرسیک کدیری اندونزی صفر

قهرمانان  لیگ  مسابقات  از  دوره  سومین  و  بیست  در 

لیگ  گروهی  مرحله  پنجم  دور  در   ،۲۰۰۴ سال  در  آسیا 

قهرمانان آسیا در منطقه شرق آسیا، نماینده کره میزبان 

حریفی از اندونزی بود. تیمی که در بازی رفت در خاک 

اندونزی نتوانست اختلاف را از یک بیشتر کند و با نتیجه 

دو بر یک به برد رسیده بود، در بازی برگشت پانزده بر 

صفر پرسیک کدیری را درهم شکست . سئونگنام در ادامه 

مسیر خود تا مرحله فینال نیز پیش رفت اما شکست در 

فینال مسابقات مقابل الاتحاد سبب شد تا دست این 

تیم از جام قهرمانی دور بماند.

گامبا اوساکا ژاپن ۱۵ - دا نانگ ویتنام صفر

دو سال بعد از شبی که نماینده اندونزی پانزده گله شد، 

نوبت به تیمی از ویتنام رسید. اوساکا هیچ رحمی بر دا 

نانگ نکرد و حتی در شرایطی که نتیجه بازی تا دقیقه 

۷۷، ۹ بر صفر به سود گامبا اوساکا دنبال می شد تنها در 

طی ۱۳ دقیقه ۶ گل به ثمر رسید تا دا نانگ امشب در کنار 

آلمالیق باشد. لازم به ذکر است گامبا مسیرش با سئونگام 

نیز کاملا متفاوت بود و در همان مرحله گروهی از گردانه 

مسابقات کنار رفت.

شباب الاهلی امارات ۸- الغرافه قطر ۲

که  بود  گذشته  فصل  آسیا  قهرمانان  لیگ  همین  در 

بازیکنان الغرافه با هدایت آندره آ استراماچونی به جدال 

گل ترین  پر  که  دیدار  این  بروند.  امارات  الاهلی  شباب 

تقابل غرب آسیا محسوب می شود روند کاملا متفاوتی 

گل  اولسن  دیدار  این  دقیقه  چهاردهمین  در  داشت. 

نخست الاهلی را به نام خود ثبت کرد و تنها دو دقیقه 

بعد این گل از سمت تیم مقابل پاسخ داده شد. شباب 

الاهلی پیش از پایان نیمه نخست کار خود را کرد و ۲ 

بار دیگر به گل رسید تا با خیالی راحت به رختکن برود.

زیرا  بود  شده  پیچیده  مقداری  کار  دوم  نیمه  شروع 

استراماچونی سعی داشت این بازی را با همین نتیجه 

مدیریت کند ولی مقاومت بازیکنان این تیم چندان زیاد 

نبود و تا پایان بازی ۸ گل دریافت کردند و تنها دو گل از 

این ۸ گل را جبران کردند را تا در پایان شباب الاهلی یک 

پیروزی دراماتیک را ثبت کند.

از نکات قابل توجه در این بین، پایین بودن نرخ گل ها 

در مسابقات جام باشگاه های آسیا فرمت گذشته لیگ 

قهرمانان آسیا است. مسابقاتی که از حیث تعداد بالای 

گل زده در یک بازی به جز جدال الوصل امارات و وهیب 

پاکستان در سال ۱۹۹۲-۹۳ که با پیروزی ده بر یک الوصل 

به  گل  از ۹  بیشتر  دیداری  در هیچ  امارات همراه شد، 

خود ندید!

احتمال دارد در پایان جلسه امروز کمیته داوران 

از سمت خود کنار برود.جلسه  خداداد افشاریان 

مهم در فدراسیون، احتمال برکناری افشاریان

به گزارش "ورزش سه"، در پی تنش های پیش 

 ، برتر  لیگ  مسابقات  های  قضاوت  درباره  آمده 

شب گذشته اعضای کمیته داوران جلسه ای را به 

صورت وبینار با حدود 80 داور و کمک داور لیگ 

برتری داشتند و صحبت هایی را در این خصوص 

داشتند. مساله مهم تر اما جلسه ای است که امروز 

در کمیته داوران با حضور مقامات ارشد فدراسیون 

فوتبال برگزار شده تا درباره اتفاقات عجیب داوری 

در هفته های گذشته بحث شود. در شرایطی که 

و  دارند  حضور  فدراسیون  در  مقابل  خبرنگاران 

اخباری  این جلسه مهم هستند،  منتظر خروجی 

درباره احتمال برکناری خداداد افشاریان از ریاست 

کمیته داوران در پایان نشست امروز بیرون آمده 

است.شایعه برکناری افشاریان بعد از پایان هفته 

نهم لیگ برتر مطرح شد که دو روز پیش اصولی 

سخنگوی فدراسیون فوتبال این شایعه را تکذیب 

کرد اما حالا همچنین این احتمال وجود دارد و 

در  فوتبال  فدراسیون  مدیران  تصمیم  دید  باید 

قبال رییس کمیته داوران چیست. گفتنی است؛ 

های  ابهام  برتر  فوتبال  برنامه  در  گذشته  شب 

زیادی درباره مسائل داوری در فوتبال ایران مطرح 

شد و همین امر به برگزاری جلسه مهم امروز در 

فدراسیون فوتبال دامن زده است.

دیدار مدیرعامل استقلال با دو چهره مهم اقتصادی

بدرود بارسای زیبای من تا همیشه

با رئیس سازمان خصوصی سازی  علی خطیر در کیش 

مدیرعامل  داشت.دیدار  دیدار  بورس  سازمان  رئیس  و 

استقلال با دو چهره مهم اقتصادی

 بحث واگذاری مالکیت دو باشگاه استقلال و پرسپولیس 

گرفته  قرار  فوتبال  اهالی  توجه  روزها حسابی مورد  این 

است. برای اینکه سرخابی ها بتوانند در فصل بعد لیگ 

قهرمانان آسیا حضور داشته باشند، باید مالکیت دو تیم 

دو  در  که  شود.استقلالی ها  واگذار  خصوصی  بخش  به 

محروم  آسیا  قهرمانان  لیگ  در  حضور  از  گذشته  فصل 

شده بودند، به دنبال بازگشت به این مسابقات هستند 

و مدیرعامل آبی ها نیز چندین بار در این زمینه قول داده 

تیم می تواند مجوز حرفه ای  این  او،  با حضور  که  است 

دریافت کرده و از این پیکارها حذف نخواهد شد.

روز گذشته نیز مصطفی زارعی، رئیس کمیته صدور مجوز 

حرفه ای اعلام کرد که بحث مالکیت مشترک استقلال و 

پرسپولیس به نحوی که بود برای سال گذشته حل شد. 

اما این موضوع صرفا برای سال گذشته بود و در جلساتی 

که با کارشناسان AFC برگزار شده، آنها تاکید کردند امسال 

باید بحث مالکیت حل شود.

باشگاه  همراه  هیئت  و  خطیر  علی  راستا،  همین  در 

تا در یک  از  دیروز وارد جزیره کیش شده اند  استقلال، 

مهم  نکته  کنند.  شرکت  کیش  در  المللی  بین  نمایشگاه 

درخصوص حضور مدیرعامل آبی ها در این جزیره، دیدار 

او با دو تن از چهره های مهم اقتصادی بود.

نوشته است:  باره  این  در  استقلال  باشگاه  رسانه رسمی 

علی خطیر در این نمایشگاه با مالک رحمتی، رئیس کل 

سازمان خصوصی سازی دیدار و گفت و گو کرد.

البته دیدارهای خطیر تنها با گفتگو با مالک رحمتی ختم 

نشده و مدیرعامل باشگاه استقلال با مجید عشقی، رئیس 

سازمان بورس هم نشستی صمیمانه ای داشته است.

واگذاری  موضوع  بالاخره  که  دید  باید  شکل  هر  به 

سرخابی ها تا کجا پیش خواهد رفت. به نظر می رسد که 

برای  استقلال  آخرین فرصت  قهرمانان،  لیگ  بعد  فصل 

حضور در لیگ قهرمانان آسیا خواهد بود و در صورت عدم 

دریافت مجوز حرفه ای برای سومین سال متوالی، آبی ها 

دچار مشکلات بزرگی خواهند شد.

ضمن  شب  دوشنبه  برتر  فوتبال  برنامه  مجری 

انتقادهای تند و صریح نسبت به مدیریت فدراسیون 

که  زد  حرف  سندی  از  سپاهان  باشگاه  و  فوتبال 

می توانست جلوی اتفاقات تلخ ورزشگاه نقش جهان 

و محرومیت این باشگاه را بگیرد.سند 29 شهریور، کد 

مهم از محرومیت نقش جهان

محمدحسین مثیاقی در برنامه دوشنبه شب فوتبال 

برتر مدعی شد به نوشته ای دست یافته که در تاریخ 

29 شهریورماه نمایندگان کنفدراسیون فوتبال آسیا از 

مسوولان باشگاه سپاهان خواسته بودند تغییراتی در 

ورزشگاه نقش جهان اعمال کنند.

مجری برنامه فوتبال برتر مسوولان سپاهان را به 

دادن اطلاعات دروغ به مسوولان استانی و کشوری 

متهم کرد و گفت دوستان )احتمالا منظورش مدیران 

در  تغییراتی  باید  که  آن سند  زیر  است(  سپاهان 

ورزشگاه به خاطر پک VAR اعمال می شده را امضا 

کرده اند.میثاقی ضمن انتقادهای تند و صریح نسبت 

به مدیریت سپاهان گفت مسوولان این باشگاه باید 

ابتدا به هواداران و جامعه فوتبال جواب پس بدهند 

که چرا با آگاهی از این نامه و درخواست کنفدراسیون 

فوتبال آسیا تغییرات لازم را اعمال نکرده اند.

او به موازات برد پرگل سپاهان مقابل آلمالیق ضمن 

بر  پیروزی  را  برد  AFCاین  رای  خواندن  عجیب 

البته مدیریت باشگاه  کنفدراسیون فوتبال آسیا و 

سپاهان خواند.در واکنش به این انتقادها و موضوع 

تازه ای که از سوی میثاقی مطرح شد باشگاه سپاهان 

بلافاصله  درصدد پاسخگویی برآمد و نیمه شب بیانیه 

داد و منکر مدرکی شد که میثاقی از آن حرف زده بود.

باشگاه سپاهان با تاکید بر اینکه از میثاقی شکایت 

می کند اعلام کرد در جلسه هماهنگی قبل از بازی همه 

موارد چک می شود و در باره جابجایی های داخل 

ورزشگاه هیچ صحبتی نشده بود.باشگاه سپاهان 

همچنین اعلام کرد به میثاقی اطلاعات غلط داده اند 

و او در دام حقوقی افتاده چرا که جایگاه VAR در 

ورزشگاه مشخص و به تائید نمایندگان ای اف سی 

فوتبال  برنامه  از یک سو مجری  بود. حالا  رسیده 

برتر صراحتا از وجود مدرکی می گوید که می تواند 

ماجرای محرومیت و جریمه سنگین سپاهان را وارد 

به  اتهام  انگشت  این صورت  تازه ای کند که در  از 

سمت مسوولان باشگاه سپاهان نشانه خواهد رفت 

اما در سوی دیگر باشگاه اصفهانی هم صراحتا و قویا 

تاکید می کند مدرکی که مجری برنامه فوتبال برتر از 

آن حرف می زند وجود نداشته و هیچ اقدامی بدون 

هماهنگی صورت نگرفته است.

با این حساب باید برای شفافیت منتظر ارائه مدارک  

و مستندات از سوی هر کدام از طرفین بمانیم چرا 

که موضوع مورد اشاره اهمیت فوق العاده ای دارد 

چون یک مساله ملی است و باید مقصر یا مقصران 

واقعی این محرومیت و جریمه معرفی شوند و از 

هواداران سپاهان، تیم سپاهان  و جامعه فوتبال ایران 

عذرخواهی کنند.

سند 29 شهریور، کد مهم 

از محرومیت نقش جهان

لئو مسی فوق ستاره فوتبال جهان که هفته پیش برای هشتمین 

بار توپ طلا را برد بار دیگر علاقه اش را به بارسا علنی کرد اما به 

نظر نمی رسد پایان لئو و بارسا آن چیزی باشد که هواداران بلوگرانا 

و شیفتگان لئو می خواستند. لئو مسی که همین چند روز قبل از 

آکادمی بارسا دیدن کرده و به شروعش از لاماسیا برای اسطوره شدن 

تاکید داشت در اظهار نظری جالب گفت دوست داشته به بارسا 

برگردد اما این اتفاق ممکن نشد.مسی تابستان گذشته به امریکا 

رفت تا زندگی آسوده و رفاه بیشتری در دنیا داشته باشد اما به 

نظر می رسد باشگاه بارسلونا نه در آن مقطع نه در شرایطی که لیگ 

MLS به پایان رسید و تیم اینترمیامی به پلی آف این رقابت ها راه 

نیافت بحث حضور قرضی این بازیکن در این تیم را جدی نگرفت.

هر چند شاید حضور دو ماهه قرضی مسی در ماه های ژانویه و 

فوریه از لحاظ فوتبالی نمی توانست خیلی به سود بارسا باشد اما 

این انتقال می توانست یک پایان فوق العاده را برای این سوپراستار 

در لباس بارسا ترسیم کند و تلخی و غم آن خداحافظی نابهنگام 

و شوکه کننده را به دست فراموشی بسپارد.لئو تابستان 2021 وقتی 

با اشک بارسا را ترک می کرد تاکید داشت روزی به این باشگاه باز 

خواهد گشت. او در حرف هایش به این نکته کلیدی اشاره کرد که 

دوست دارد خداحافظی اش در حضور هواداران بارسا صورت بگیرد 

و محبت و تشویق های آنها را از نزدیک حس کند اما به نظر می رسد 

شرایط به سمتی پیش خواهد رفت که مسی بدون بازی برای 

بارسا کفش ها را بیاویزد و برای همیشه فوتبال را از هنرش محروم 

کند.بولت پرسپولیسمسی بعد از تصاحب هشتمین توپ طلا در 

پاریس بدون اینکه از پی اس جی نامی ببرد در صحبت هایش به 

بارسا عشق ورزید و گفت در بهترین باشگاه فوتبال جهان بازی کرده 

است اما ظاهرا سدهای زیادی برای بازگشت حتی کوتاه مدت او به 

این تیم وجود دارد.لئو مسی همچنان خوان لاپورتا رئیس باشگاه 

بارسلونا را در جدایی اش از بارسا مقصر می داند و از او بشدت شاکی 

است و ظاهرا تا وقتی لاپورتا در راس کار باشد خبری از بازگشت 

مسی نخواهد شد. گواه این ماجرا رد درخواست لاپورتا از سوی 

مسی برای گرفتن عکس دونفره در حاشیه مراسم توپ طلای 2023 

بود که نشان داد مسی علی رغم علاقه وافرش به بارسا از لاپورتا 

دل خوشی ندارد.علاوه بر لاپورتا تصمیم دکو مدیر ورزشی بارسا هم 

می تواند در این خصوص مهم و تاثیرگذار باشد. وقتی دکو جای 

متئو آلمانی را در این سمت گرفت »مسی فن  ها از اینکه همبازی 

سابق لئو در تیم فرانک رایکارد طرفدار لئوست خوشحال شدند و این 

امیدواری به وجود آمد تا شاید روزنه ای برای یک بازگشت بزرگ باز 

شود اما دکو در صحبت هایش ضمن تاکید بر جایگاه خود در باشگاه 

اعلام کرد برای بازی خداحافظی مسی در بارسلونا تلاش خواهد کرد.

با در نظر گرفتن این شرایط به نظر می رسد داستان عاشقانه لئو و 

بارسا به همین جملات جذاب هفته های اخیر ختم شود و خبری از 

بازگشت این ابرستاره به بلوگرانا نخواهد شد. با این حساب تماشای 

خداحافظی مسی از فوتبال با پیراهن صورتی اینترمیامی برای ابد 

داغی بر دل هواداران بارسا خواهد گذاشت و تا سال های سال این 

سوال که »چرا مسی از بارسا رفت؟« و »چرا مسی برای خداحافظی 

از فوتبال به بارسا برنگشت؟« در اذهان اهالی فوتبال باقی خواهد 

ماند که انگار هیچ جواب روشن و مشخصی برای این پرسش ها 

نمی توان یافت.

کمال  در  مسی  لیونل  که  است  معتقد  آرژانتینی،  هافبک  آلمیدا،  تیاگو 

شایستگی برنده توپ طلای 2023 شده است.هرکس از مسی انتقاد کند، 

فقط دنبال شهرت است!

مسی هفته گذشته بار دیگر موفق شد به عنوان برنده جایزه ارزشمند توپ 

طلا از سوی فرانس فوتبال انتخاب شود و این جایزه را برای هشتمین 

بار با خودش به خانه ببرد. ارلینگ هالند نهایت تلاشش را به کار گرفت 

که فاصله اش با این بازیکن را کم کند و یکی از بهترین بازیکنان فصل 

گذشته هم بود که در قهرمانی منچسترسیتی در لیگ برتر و جام حذفی 

انگلیس و لیگ قهرمانان اروپا و فتح این سه گانه نقش مهمی داشت. اما 

قهرمانی رویایی آرژانتین در جام جهانی 2022 قطر و درخشش مسی در 

این مسابقات در ترکیب تیمش باعث شد که توپ طلا باز هم به او برسد، 

تصمیمی که انتقادهای بسیاری را هم از ستاره های سابق تا فوتبال دوستان 

از  شده  مطرح  انتقادهای  به  واکنش  در  آلمیدا  حالا  داشت.  همراه  به 

 TYC هموطنش اظهارات عجیبی را مطرح کرده است. او در این باره به

SpoRTS گفت: »همه ما به خوبی می دانیم که مسی شایسته کسب توپ 

طلا بود. همیشه حرف هایی از سوی افرادی زده می شود که دوست دارند 

نام شان در تلویزیون مطرح شود.« به نظر می رسد که انتقادهایی که در 

چند روز اخیر از مسی شده به هیچ وجه به مذاق این بازیکن آرژانتینی 

خوش نیامده و به این شکل سعی کرده کنایه سنگینی به این افراد بزند. 

هرکس از مسی انتقاد کند، 
فقط دنبال شهرت است!

داور بین المللی ایران در کویت سوت می زند
داور برجسته ایران امروز در مسابقه دو تیم حاشیه خلیج فارس در کویت قضاوت خواهد کرد.داور بین المللی ایران در کویت 

سوت می زند، کنفدراسیون فوتبال آسیا با ارسال نامه ای به فدراسیون فوتبال ایران قضاوت دیدار دو تیم الکویت و الاتحاد 
سوریه از رقابت های ای اف سی کاپ را به داوران ایرانی ابلاغ کرد.
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خبــــــــر 
تغذیه سالم

خبـــــر گزارش

شایع ترین دلایل دل  درد در کودکان
فوق تخصص گوارش کودکان گفت: مشکلات گوارشی، التهابات 
روده، عفونت ادرار، سنگ کلیه و مشکلات غددی ممکن است از 
دلایل دل درد در کودکان باشد. 

بیشتر بدانیم 

تغذیه سالم 

انواع  جوامع،  در  مرسوم  و  شایع  تنفسی  بیماری های 

مختلفی دارند. شایع ترین آنها سرماخوردگی و در مرحله 

دوم آنفلوآنزاست و از چند سال پیش، بیماری سومی به 

نام کرونا هم به جمع آنها اضافه شده است و حالا با فرا 

رسیدن فصول سرما، هر سه خودشان را نشان می دهند و 

می توانند افراد در سنین مختلف را گرفتار کنند؛ بیماری هایی 

که علائم مشابه دارند و گاهی به غیبت در سرکار منجر شده 

و گاهی هم مانع مدرسه رفتن دانش آموزان می شود.

سه ویروس در یک زمان
 این همان علتی است که باعث شده درباره موارد ابتلا به 

بیماری در دور و اطراف مان زیاد بشنویم، انگار دیگر این 

تبدیل به یک واقعیت شده است که باید از این به بعد 

خودمان را در برابر سه نوع از بیماری تنفسی ایمن کنیم 

و به فکر درمان جدی تری از سرماخوردگی های سابق و 

همیشگی باشیم. 

هر سه یک جا
»این روزها ما با سه عفونت و بیماری تنفسی و البته فصلی 

را دکتر شاهین قاسمی، متخصص  این  روبه رو هستیم.« 

بیماری های عفونی می گوید که معتقد است ما در فصلی 

هستیم که شیوع بیماری های تنفسی در آن اوج می گیرد 

اما امسال سه بیماری سرماخوردگی عادی، آنفلوآنزا و سویه 

جدید اما نسبتا ضعیف کرونا با همدیگر همزمان شده اند و 

همین باعث شده است که مشکلات تنفسی در اطراف مان 

به شدت گسترش پیدا کند: »در واقع این موضوع جدیدی 

نیست! هر سال ما در اواخر آذر، اپیدمی این بیماری ها از 

جمله سرماخوردگی و آنفلوآنزا را داشتیم و خب در حال حاضر 

هم این اتفاق تکرار شده است و ما عملا با سه نوع عفونت 

ویروسی روبه رو هستیم.« عفونت هایی که ظاهرا شباهت هایی 

به همدیگر دارند و اما قطعا با ویژگی های خاصی که باعث 

تفاوت و البته تشخیص شان از یکدیگر می شود.

   

اپیدمی، زودتر از هر سال
این طور که مشخص است، اپیدمی کمی زودتر از حالت 

معمول و هرساله اش رخ داده است؛ جریانی که هر سال 

از اوخر آذرماه شروع می شد اما امسال، در همین روزهای 

اخیر هر طرف که سر می چرخانی یکی مریض شده است 

که صدایش از سرفه و عطسه های مکرر و پشت سر هم در 

نمی آید و حال جسمی اش خیلی به سامان نیست. جریانی 

که به اعتقاد دکتر شاهین قاسمی، یکی از دلایل اصلی اش، 

دانش آموزان هستند: »باز شدن مدارس و حضور بچه ها در 

کلاس های پرجمعیت، یکی از عواملی است که به تشدید 

این بیماری دامن زده.« دلیلی که البته چاره ای هم برایش 

وجود ندارد و نمی توان هر سال و درهمین روزها، مدارس 

را تعطیل  یا غیرحضوری کرد اما می شود همچنان پایبند به 

اصول پروتکل های بهداشتی از جمله ماسک بود. 

   

این ویروس ماندگار
مدت ها از دوره بیماری اش گذشته و هیچ علائمی ندارد، 

جز خس خس گلو و کم وبیش سرفه هایی که از بیماری 

بعدازگذشت  چرا  است،  مانده  پیشش  ماه  یک  شاید 

»اتفاق  است؟:  برنگشته  کامل  سلامت  زیادی،  روزهای 

ویروس  و  عفونت  است  ممکن  گاهی  نیست.  عجیبی 

به طور کامل از بدن رفع شده باشند، ولی عوارض آن مانند 

خس خس گلو، باقی بماند و گاهی حتی یک تا دو ماه هم 

ادامه داشته باشد؛ در حالی که عملا فرد دیگر بیمار و مبتلا 

به ویروسی نیست.« عوارضی که گاهی تا پایان پاندمی، 

یعنی اواخر بهمن ماه هم دیده شده و امکان دارد به صورت 

آلرژی بر بدن فرد باقی بماند: »طبیعتا اگر آن قدر ادامه دار 

و تبدیل به آلرژی شد، نیاز به درمان های اختصاصی تری 

دارد.« 

پیشگیری همیشه بهتر از درمان
این بیماری ها منشأ ویروسی دارند و به صورت تنفسی 

از طریق عطسه، سرفه و حتی تنفس منتقل می شود، 

فاصله  بیماری ها،  این  از  پیشگیری  راه  اولین  بنابراین 

گرفتن از افراد مبتلا و پرهیز از ارتباط تنفسی با بیماران 

اما  هست  البته  که  باشد  مکررات  تکرار  شاید  است. 

چاره ای نیست. این که باید با مراعات یا به هر طریقی 

که می توانیم مانع پخش شدن بیماری شویم؛ می خواهد 

واکسن  یا  باشد  نشانه ها  بروز  وقت  مدرسه  در  غیبت 

آنفلوآنزایی که البته زمان طلایی تزریقش گذشته است اما 

باز هم در همین روزها بهتر از نزدنش است: »به خصوص 

در گروه های پرخطر از جمله سالمندان و خانم های باردار 

و بیماران دارای بیماری مزمن و...« دکتر قاسمی می گوید: 

»با وجود این که بهترین زمان تزریق واکسن آنفلوآنزا در 

پایان شهریور و اوایل مهرماه است اما همین روزها هم اگر 

تزریق شود، بعد از گذشت دو هفته؛ ایمنی ایجاد می شود 

که می تواند مانع شیوع بیشتر بیماری های تنفسی در فرد 

شود. این را هم در نظر داشته باشید که با خوددرمانی 

به خصوص مصرف آنتی بیوتیک بیماری درمان نمی شود؛ 

چرا که این بیماری ها کاملا ویروسی هستند و داروهای 

جواب  سرماخوردگی  ویروس  به  اصلا  آنتی بیوتیک 

درمان  باعث  نه تنها  که  آنتی بیوتیک هایی  نمی دهد. 

نمی شوند که مصرف خودسرانه اش، عوارضی بر سلامت 

جسم و جان تان باقی خواهد گذاشت.« 

این روزها با شیوع گسترده بیماری های متفاوت تنفسی روبه رو هستیم

سه ویروس در یک زمان
»جام جم« ریشه های تجویز پرتکرار خدمات تصویربرداری برای 

بیماران و پیامدهای آن را بررسی می کند

معادله چند مجهولی ام آرآی
 و سی تی اسکن

خدمات تصویربرداری برای تشخیص بیماری ها از آن موضوعات پرچالش 

در کشورمان است که از هر زاویه ای که نگاه شود یک عده تقصیرها را 

به گردن عده ای دیگر می اندازند. در این حوزه حتی آمار متقنی که نشان 

دهد این خدمات در ایران بیشتر از کشورهای دیگر تجویز می شود یا خیر 

نیز وجود ندارد، چرا که پاسخ برخی افراد به این موضوع »بله« است و 

پاسخ برخی دیگر »خیر«.

فضای اینترنت پر است از اخبار باز نشر شده ای با این مضمون که »تعداد 

دستگاه های تصویربرداری پزشکی موجود در شهر تهران بیش از تعداد 

کل این دستگاه ها در کشور انگلستان است.« در این فضا البته این خبر 

به نقل از جلال شکوهی، عضو هیات مدیره انجمن رادیولوژی ایران هم 

وجود دارد که روز گذشته به ایرنا گفته است: » این گونه نیست که تعداد 

دستگاه های ام آرآی و سی تی اسکن در ایران بیشتر از اروپا باشد.«بنابراین 

از ما دوا نمی کند، چون درد  زاویه دردی  این  از  پرداختن به موضوع 

اصلی توزیع نامتوازن این دستگاه های تشخیصی در شهرهای مختلف 

از یک سو و تجویز بی ضابطه و خارج از قاعده این خدمات در کشورمان 

دستگاه های  می شود.  انداخته  خیلی ها  گردن  به  که  مشکلی  است؛ 

ام آرآی و سی تی اسکن قیمت های بسیار بالایی دارند و در چند سال 

اخیر به واسطه چند برابر شدن نرخ دلار، قیمت شان بیشتر  هم شده 

است. هزینه تعمیر این دستگاه ها نیز نجومی است و جلال شکوهی 

که اطلاعات به روزی دارد به برخی از این هزینه ها اشاره می کند، از جمله 

این که »یک تیوپ و لامپ تصویر یک دستگاه سی تی اسکن چهار تا 

با  شش میلیارد تومان قیمت دارد در حالی که 10سال پیش می شد 

شش میلیارد تومان 10دستگاه سی تی اسکن نو خرید.«پ این اطلاعات 

را داشته باشید تا بدانید که برخی از شهرهای کشورمان حتی بعضی از 

شهرهای کوچک چند دستگاه دارند و برخی شهرها اصلا ندارند، به طوری 

که بیماران شهرهای فاقد دستگاه باید به شهرهای دیگر سفر کنند و 

شهرهایی که وفور دستگاه دارند به کرات و حتی هنگامی که نیازی به 

تصویربرداری ندارند از این خدمات استفاده می کنند. توضیح این معادله 

چندمجهولی، موضوعی است که در این گزارش به آن پرداخته شده 

است.  درمیان مردم ما یک فرهنگ وجود دارد که از پزشک، یک کیسه 

قرص و تعدادی آزمایش و عکس می خواهند. البته این فرهنگ همگانی 

نیست و خیلی ها هم هستند که با این قضیه مخالفند، ولی به هرحال 

اگر پزشک فقط با چند جمله و چند توصیه آنها را راهی کند، این اتفاق 

را حمل بر سهل انگاری یا بی سوادی پزشک می دانند. با این حال ناگفته 

نماند کسانی که تحت پوشش بیمه و به ویژه بیمه های تکمیلی هستند 

بیشتر در این گروه جای می گیرند.اما درباره این که ریشه تجویز مکرر 

تصویر برداری در کشورمان، فرهنگ مردم است یا خیر، عضو هیات مدیره 

ایرنا می گوید: »اولا  ایران پاسخ بله می دهد. او به  انجمن رادیولوژی 

پزشک نمی تواند ریسک کند و از خدمات تشخیصی مثل سی تی اسکن و 

ام آرآی استفاده نکند، ثانیا پزشک انصاف دارد و برای کسی که نیاز ندارد 

ام آرآی یا سی تی اسکن تجویز نمی کند. پس مشکل تعرفه های پایین 

این خدمات است، چون اگر تعرفه ها بالا باشد هرکسی هوس نمی کند 

و به خودش اجازه نمی دهد که برای هر دردی بلافاصله از این خدمات 

استفاده کند.«

البته شاید عده ای که دغدغه های مالی ندارند یا نگاهی وسواس گونه به 

بیماری خود دارند در این توصیف بگنجند ولی آنچه که اکثریت مردم 

احساس می کنند القای نیاز به خدمات تصویربرداری ازسوی پزشکان 

است؛ آن هم پزشکانی که هرچه زمان می گذرد کمتر از قبل به معاینه 

بیماران رغبت نشان می دهند و حتی خیلی هایشان تماس چشمی با 

مراجعان خود را قطع کرده اند و مثل یک ماشین، فقط نسخه می نویسند 

و عکس و آزمایش تجویز می کنند.

 

شیوه آموزش پزشکان غلط است

از میان انگشت هایی که در ماجرای تصویربرداری های پزشکی به این 

سمت و آن سمت نشانه می رود، یک انگشت به سوی جامعه پزشکی 

جامعه  رئیس  ایرج خسرونیا،  به  است  متعلق  که  است  رفته  نشانه 

پزشکان متخصص داخلی ایران. توضیحات او به باشگاه خبرنگاران جوان 

ارزش تأمل زیادی دارد. او البته این قضیه را رد می کند که پزشکان برای 

منافع خود، خدمات پاراکلینیکی تجویز کنند، همچنین این خدمات را در 

بعضی موارد الزامی و راهی برای پرهیز از تشخیص های اشتباه می داند. 

ولی اظهارات دیگر او جای بحث دارد که به این شرح است: » یکی از 

دلایل بالا بودن درخواست خدمات پاراکلینیک در کشور به نحوه آموزش 

پزشکی بازمی گردد به این معنی که مبنای آموزش دانشجویان پزشکی 

بر این است که اگر نمی توانید بیماری را تشخیص دهید از خدمات 

را طوری  دانشجویان  باید  اساتید  بنابراین  کنید.  استفاده  پاراکلینیک 

آموزش دهند تا در برخورد با بیمار به راحتی بتوانند نوع بیماری را از 

طریق علائم بالینی و شرح حال تشخیص دهند و فقط در مواقع ضروری، 

اقدام به تجویز خدمات پاراکلینیکی کنند.«موضوعی که خسرونیا به آن 

اشاره می کند یکی از زخم های جدی نظام سلامت در کشورمان است 

زیرا معاینه شدن توسط پزشک و صحبت کردن درباره سوابق بیماری و 

حالاتی که تجربه می کنیم به آرزوی جدی بیماران تبدیل شده است. اما 

در ماجرای تصویربرداری های بعضا افراطی در کشورمان، یک موضوع 

جدی دیگر نیز وجود دارد که وزارت بهداشت باید قاطعانه به آن ورود 

کند. به این بخش از اظهارات جلال شکوهی، عضو هیات مدیره انجمن 

رادیولوژی ایران دقت کنید: » هر کسی در هر شهری اگر پارتی داشته باشد 

و مثلا یک نماینده مجلس دنبال کارش را بگیرد، می تواند گران ترین 

تجهیزات پزشکی را داشته باشد. یک دفعه می بینید یک بیمارستان در 

یک شهر کوچک با کمتر از ۵۰هزارنفر یک دستگاه گرانقیمت ام آر آی 

یا سی تی ا سکن نصب می کند درحالی که اصلا بیمار یا حتی پزشک 

متخصص ندارد.«این اتفاق به معنی اجرا نشدن »نظام سطح بندی 

خدمات« است که وزارت بهداشت متولی اجرای آن است.

 غذا های ضد آلزایمر کدامند؟

متخصص طب سالمندی گفت: غذا ها و مواد غذایی 

سرشار از ویتامین E مثل گل کلم، کلم بروکلی، موز، 

لبنیات کم چرب، گوشت سفید و آجیل ها در  عدس، 

پیشگیری از آلزایمر بسیار کمک کننده هستند. احمد 

دلبری، متخصص طب سالمندی و عضو فرهنگستان 

با  فرهنگستان  این  استودیو  در  ایران  پزشکی  علوم 

بیان اینکه تا این لحظه آلزایمر درمان ندارد، به ذکر 

مواردی در جهت پیشگیری از این بیماری اشاره کرد و 

گفت: نکته مهم در این است که با رعایت برخی نکات 

می شود تا ۴۰ درصد از بیماری آلزایمر پیشگیری کرد.

وی ادامه داد: آلزایمر وقتی اتفاق می افتد که سلول 

مغزی ما آسیب ببیند و ما دچار مرگ سلول مغزی 

شویم.

این متخصص طب سالمندی با اشاره به راهکار هایی 

برای پیشگیری ابتلا به آلزایمر، خاطرنشان کرد: یکی 

از این راهکار ها داشتن قلب سالم است؛ به طوری که 

به  هرچه قلب سالم تری داشته باشیم، خون رسانی 

مغز بهتر صورت می گیرد و امکان مرگ سلول مغزی 

کمتر است.وی تصریح کرد: سلول مغزی مانند سلول 

عضلانی است. وقتی بازوی ما می شکند و بعد از یک 

ماه از گچ آن را باز می کنیم، مشاهده می کنیم بخشی از 

عضله ما تحلیل رفته؛ در نتیجه سلول مغزی نیز همین 

طور است؛ به طوری که هرچه بیشتر از آن استفاده کنیم 

و یک مهارت جدیدی یاد گیریم، به سلول مغزی کمک 

کرده ایم. دلبری با تأکید بر تأثیر یاد گرفتن مهارت جدید 

در جلوگیری از ابتلا به آلزایمر، ابراز کرد: مطالعه خوب 

است، اما نه اینکه روخوانی کنیم. روخوانی خیلی تأثیر 

ندارد، بلکه سلول مغزی باید فعال شود.این متخصص 

طب سالمندی اضافه کرد: فعالیت های ورزشی نقش 

موثری در پیشگیری از ابتلا به آلزایمر دارد؛ به طوری که 

ابتلای  افرادی که ورزشکار هستند امکان  دیده شده 

آن ها به آلزایمر خیلی کمتر است.

از  سرشار  غذایی  رژیم  نقش  به  اشاره  با  وی 

آنتی اکسیدان ها در پیشگیری از ابتلا به آلزایمر یادآور 

خصوص  به  و  میوه ها  مواد،  این  حاوی  رژیم  شد: 

ویتامین ای، ب ۱۲ و اسید فولیک می تواند کمک کننده 

بسیار خوبی برای پیشگیری از آلزایمر شود.

دلبری با برشمردن برخی مواد غذایی مؤثر در پیشگیری 

از ابتلا به آلزایمر، بیان داشت: غذا ها و مواد غذایی 

سرشار از ویتامین ای مثل گل کلم، کلم بروکلی، موز، 

عدس، لبنیات کم چرب، گوشت سفید و آجیل ها بسیار 

زیاد  تأثیر  به  اخیرا  اینکه  کمک کننده هستند، ضمن 

زنجبیل نیز اشاره شده است.

هرچه  کرد:  تأکید  سالمندی  طب  متخصص  این 

و مثل سس  مانند سوسیس  فرآوری شده  غذا های 

مصرف کنیم امکان ابتلا به آلزایمر بیشتر است؛ ضمن 

اینکه نکته ای اخیرا به آن اشاره شده تعاملات اجتماعی 

است؛ به طوری که دیده شده افرادی که در طول زندگی 

تنها بوده و دچار اضطراف و افسردگی بوده اند، شانس 

بیشتری برای ابتلا به آلزایمر دارند.

............................................................................

رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی:

صبحانه یک وعده غذایی
 مهم است

رئیس گروه تغذیه دانشگاه علوم پزشکی شهید بهشتی، 

بر اهمیت خوردن صبحانه دانش آموزان تاکید کرد.

فرشته فزونی گفت: خانواده ها سعی کنند شام زودتر 

صرف شود و در صورت امکان دانش آموز شب ها در 

ساعت معینی بخوابد تا بتواند صبح زودتر از خواب 

بیدار شود و وقت و اشتهای کافی برای خوردن صبحانه 

داشته باشد.

وی با تاکید بر اینکه کودکان باید سحرخیزی، نرمش 

صبحگاهی و خوردن صبحانه در محیط گرم خانواده 

را یاد بگیرند؛ از والدین خواست صبحانه را به عنوان 

یک وعده غذایی مهم تلقی کرده و سعی کنند هر روز 

با فرزندان خود صبحانه بخورند تا مشوق خوبی برای 

کودک و نوجوان باشند.

توسط  صبحانه  نخوردن  دلایل  از  یکی  فزونی، 

دانش آموزان را تکراری و یکنواخت بودن آن برشمرد 

و تاکید کرد: تنوع در صبحانه، دانش آموز را به خوردن 

صبحانه تشویق می کند.

برای  مقوی  و  سالم  تهیه صبحانه  به  توصیه  با  وی 

به  بخشیدن  تنوع  برای  کرد:  پیشنهاد  دانش آموزان 

صبحانه دانش آموزان می توان از غذاهایی مثل فرنی، 

شیربرنج، حلیم، عدسی، نان و پنیر و گردو، کنجد، ارده 

و شیره، نان و تخم مرغ و گوجه فرنگی، نان و کره و 

عسل، مربای خانگی، پودینگ شیر، عسل و میوه، شیر 

به همراه خرما و عسل استفاده کرد.

تیک عصبی اختلالی است که در آن فرد مبتلا، اندام بدن 

یا یکی از اعضای چهره اش را به طور سری، بی اختیار و 

مکررا حرکت می دهد.

چشم ها  زدن  هم  به  نظیر  رفتار هایی  آنها  درگیر  فرد 

)چشمک زدن(، بالا انداختن شانه ها، پرتاب کردن سر، باز 

کردن دهان، تکان دادن سریع بازوها در هم کشیدن بینی 

و ... را از خود نشان می دهد.تیک های صوتی نیز دسته 

دیگر از این اختلال هستند که طی آن فرد بی اختیار از خود 

صدا تولید می کند. به عنوان مثال، سرفه کردن، درآوردن 

صدای حیوانات، خرخر کردن یا نالیدن، خرناس کشیدن، 

جیغ زدن، تکرار کردن یک صدا، کلمه یا عبارت خاص، 

فحاشی کردن و... از جمله تیک های صوتی است که فرد 

به طور غیر ارادی انجام می دهد و تسلطی بر خود ندارد. 

این اختلال رفتاری مدام تکرار می شود و بر اثر استرس و 

اضطراب افزایش می یابد.از شایع ترین علل اختلال تیک 

ارثی،  عوامل  بلوغ،  از  پس  سندروم  به  می توان  عصبی 

داروها، ضربات وارد شده به سر و سکته، عمل جراحی، 

اوقات  برخی  کرد.  اشاره  هانتینگتون  و  مسمومیت ها 

تیک ها به طور کاملا طبیعی دیده می شوند و اگر شخص 

از آن خبر نداشته باشد، فکر می کند فرد مبتلا به تیک، عمدا 

این کار را انجام می دهد. بعضی اوقات درمان تیک صرفا 

با انجام تمرین های رفتاری امکانپذیر است.گاهی با گذر 

زمان و بهبود شرایط زندگی و دوری از استرس و تنش 

این عارضه به خودی خود بهبود خواهدیافت. به فردی 

که تیک عصبی دارد، تذکر ندهید زیرا توجه و حساسیت 

زیاد باعث تمرکز بیشتر مغز روی این عارضه  و تشدید آن 

می شود البته این حساسیت نداشتن نباید با بی توجهی 

به مشکل اشتباه گرفته شود؛ چراکه در این صورت درمان 

تیک هم جدی گرفته نمی شود. منظور این است که بیش 

از اندازه در مورد آن صحبت نشود تا اضطراب و نگرانی 

را بیشتر نکند. فرد مبتلا باید از محیط  و موقعیت های پر 

تنش و اضطراب زا دوری کند.علاوه بر این ساعات خواب 

و استراحت کافی، ورزش، کاهش مصرف کافئین توصیه 

می شود. این عارضه معمولا خطری ندارد و هیچ آسیبی به 

مغز نمی رساند اما از آنجا که بیشتر درکودکان بروز می کند، 

به دلایلی چون خجالت و کم شدن اعتماد به نفس مانع 

نتیجه مشکلات  در  برقرار کردن کودک می شود،  ارتباط 

دیگری را به وجود آورده و تاثیر زیادی بر زندگی فرد مبتلا 

کنترل علائم، مرحله  توانایی  تیک،  درمان  در  می گذارد. 

اول است. در صورت شدت مشکل باید سراغ پزشک و 

تجویز دارو رفت. در طول درمان، رعایت نکاتی مثل حفظ 

آرامش، خجالت نکشیدن از صحبت در مورد آن، تمرکز 

نکردن بیش از اندازه روی تیک و درکنار آن جدی گرفتن 

روند درمان، بسیار مهم است.

 تیک عصبی را جدی بگیرید 

معاون بهداشت وزارت بهداشت، علت اصلی ۸۰ درصد 

از مرگ و میرها را ناشی از بیماری های غیرواگیر و تغذیه 

ناسالم عنوان کرد.

حسین فرشیدی، در نشست کشوری مدیران بهبود تغذیه 

معاونت های بهداشتی دانشگاه های علوم پزشکی کشور 

در ستاد وزارت بهداشت، گفت: تغذیه، عامل مهمی در 

سلامت افراد است. تغذیه به همه بیماری ها ارتباط دارد. 

اگر تغذیه به خوبی مدیریت نشود مشکلات عدیده ای در 

عرصه سلامت پیش می آید، زیرا تغذیه در بیماری های 

غیرواگیر از جمله چاقی، دیابت، قلبی و عروقی تأثیرگذار 

است.وی افزود: بسیاری از بیماری ها را با تغییر ساده در 

اول  زندگی و تغذیه می توانیم کنترل کنیم. قدم  سبک 

درمان این بیماری ها، تغذیه سالم و فعالیت های بدنی 

است که می تواند بار مالی بسیار زیاد دارو را کم کند.

فرشیدی با بیان اینکه طبق آمار سازمان بهداشت جهانی 

و  خون  پرفشاری  دیابت،  مانند  غیرواگیر  بیماری های 

قابل  تغذیه  و  بدنی  فعالیت  فاکتور  دو  با  سرطان ها 

پیشگیری هستند، اظهار کرد: در سال ۲۰۱۹ عوامل خطر 

را در کشور موجب شده  تغذیه ای ۶۵ هزار مورد مرگ 

است و متأسفانه روند این عوامل به طور متوسط در چهار 

سال اخیر کاهشی نبوده است.وی با تاکید بر اینکه الگوی 

تغذیه در جامعه باید عوض شود، گفت: یکی از مؤثرترین 

راهکارهای کاهش بیماری ها، آشنا کردن مردم با غذای 

و  محلی  مناسب  الگوی  با  غذا  مصرف  است.  مناسب 

منطقه ای نیز بسیار در این زمینه نقش دارد.

از  سلامت  سواد  سطح  ارتقای  اینکه  بیان  با  فرشیدی 

فاکتورهای اصلی برنامه آموزش سلامت خانواده وزارت 

بهداشت است، ادامه داد: هدف ما باید خودمراقبتی و 

استراتژی ما باید ارتقای سطح سواد مردم باشد.

وی افزود: در اکثر استان های کشور نان به عنوان غذای 

اصلی مطرح است، پس باید فرهنگ استفاده از نان کامل 

را در جامعه نهادینه کنیم زیرا بیماری هایی مثل سرطان و 

قلب و عروق مستقیم با تغذیه ارتباط دارند.

معاون بهداشت وزارت بهداشت با بیان اینکه باید کاری 

کنیم که همان ایمانی که مردم به تأثیرگذاری واکسن ها 

دارند، به پیاده روی و تغذیه سالم نیز داشته باشند، اظهار 

داشت: کاهش مصرف نمک موجب کاهش فشار خون، 

کاهش سکته مغزی و مرگ می شود. با کاهش مصرف 

نمک، از ۲۷ درصد سکته ها و مرگ ها می توان پیشگیری 

کرد. هزینه ای که برای ترویج تغذیه سالم می کنیم بسیار 

کمتر از هزینه بیماری های غیرواگیر است.

تمام  به  قلب  پزشک  عنوان  به  داشت:  اظهار  فرشیدی 

کاهو  یا  سبزی  حتماً  غذا  کنار  می کنم  توصیه  بیماران 

مصرف کنند، زیرا تغذیه به همه بیماری ها ارتباط دارد.

 وی افزود: اگر فقط مصرف قند و نمک را در کل کشور 

کاهش دهیم بسیاری از مشکلات و بیماری ها برطرف 

می شود. باید کاری کنیم که دستگاه های مختلف درباره 

میزان نمک و قند محصولات بدون کسب اطلاع از وزارت 

بهداشت تصمیم گیری نکنند.

معاون وزیر بهداشت عنوان کرد؛

ارتباط مستقیم تغذیه با سرطان  و بیماری های قلبی
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در  این نشریه:

زهرا  قدرتنما،

 سبحان قنبرپور، 

عبدالصمد شهریاری 

و ...

خبر

پاورقی

حسام الدین سراج گفت: تواضع و مهربانی استاد اکبر گلپایگانی واقعا 

زبان زد خاص و عام بود؛ بسیار فروتن و مهربان بودند و تعامل ایشان 

با دوستان و مردم بسیار خوب بود.

به گزارش ایسنا، زنده یاد گلپا که از آخرین های نسل طلایی موسیقی 

گل هایی شناخته می شد و سال ها مردم ایران با صدای او خاطره 

داشتند، عصر شنبه ۱۳ آبان ماه بر اثر بیماری از دنیا رفت و فقدان 

او برای اهالی موسیقی ایرانی و دوستدارانش خبری غم انگیز بود.

حسام الدین سراج )خواننده موسیقی اصیل ایرانی( درباره ضایعه 

اکبر  استاد  درگذشت  گفت:  ایسنا  به  »گلپا«  زنده یاد  درگذشت 

گلپایگانی را به همه عزیزان هنردوست و عاشقان فرهنگ و هنر 

ایرانی تسلیت عرض می کنم. من از زمان نوجوانی از صدای ایشان 

خاطره دارم. در آن زمان خواننده های بزرگی مثل استاد ایرج )حسین 

خواجه امیری( و استاد گلپایگانی با عنوان گلپا، استاد عبدالوهاب 

شهیدی، استاد محمودی خوانساری، استاد بنان و استاد شجریان، 

خوانندگان بزرگ آن دوره بودند که در برنامه های گلهای جاویدان، 

برگ سبز و سایر برنامه های آواز و موسیقی ایرانی که تهیه و پخش 

می شد، شرکت داشتند و همیشه برای نوجوان ها و جوان هایی که به 

دنبال آواز بودند، الگو بودند.

او ادامه می دهد: من از چند نفر از دوستان اهل موسیقی که با استاد 

نورعلی برومند ارتباط داشتند، شنیده بودم که استاد گلپایگانی عصای 

دست استاد برومند و دائما همراه ایشان بودند. استاد گلپایگانی در 

یادگیری ردیف از استاد برومند کوشا بودند به همین جهت بسیاری از 

علاقه مندان آواز اعتقاد داشتند که استاد گلپایگانی از سرآمدان ردیف 

در روزگار خود بود اما شیوه ایشان دقیقا شیوه منطبق بر »ردیف« 

یعنی شیوه ای که تقلید صرف از ردیف باشد، نبود و به سمت دیگری 

رفت. استاد گلپایگانی را شاید امروز بیشتر به واسطه ترانه های ایشان 

بشناسند اما او در آواز هم بسیار قوی بود و بعضی از آوازهایی که آن 

زمان از ایشان شنیده می شد، زمزمه مردم کوچه و بازار بود.

سراج در همین راستا آواز »مست مستم ساقیا دستم بگیر« را به 

عنوان نمونه  آشکار ذکر می کند و می گوید: به هر حال ملاحت صدای 

گلپا و قدرت آوازی ایشان و سلیقه خاص ایشان در انتخاب شعر و 

ترانه ها مجموع هویت گلپایگانی یا پدیده آواز معاصر به عنوان اکبر 

گلپایگانی یا گلپا را می سازد.

او در پایان می گوید: در نوجوانی و جوانی از صدای ایشان بهره 

می بردم ولی این اواخر توفیق داشتم که به اتفاق دوستان به خدمت 

ایشان برسم. تواضع و مهربانی ایشان واقعا زبان زد خاص و عام بود. 

بسیار فروتن و مهربان بودند و تعامل ایشان با دوستان و مردم بسیار 

خوب بود. ان شاءالله که روح ایشان همیشه در آرامش باشد.

موسیقی

خبر

خبر

خبر

خبر

خبر

پیشخوان خبر

سه گانه طنز امید مهدی نژاد 
منتشر شد

پرسه زنی کتابدارانه در لابه لای تاریخ 

کتابخانه ها و کتابفروشی های شیراز

آئین گرامی داشت حماسه »زنان لرده« با حضور مسئولان در سالن مجتمع فرهنگی 

هنری ۹ دی بوشهر برگزار شد.

عبدالرحیم افروغ صبح سه شنبه در این آئین گفت: جایگاه زن در جامعه جایگاهی 

بلند و وارسته ای است و آنجایی که خداوند به خلقت آدم به خود می بالد می توان 

جایگاه زن را در آن نگاه و تفکر دید.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر بیان کرد: این جایگاه شایسته تفکر و 

بازخوانی است که بتوانیم جلوه های این زیبایی را در گذر ایام و حوادث و رویدادها 

دقیق و موشکافانه به نسل های امروز و آینده بازگو کنیم.

افروغ عنوان کرد: زنان در طول تاریخ و جهان هستی به ویژه در ایران زمین و به 

صورت جامعه نخبگانی بوشهر قهرمان و دشتستان سرافراز اتفاقاتی رقم زدند که باید 

آنچه که تا امروز به آن پرداخته ایم بیشتر به این مقوله بپردازیم.

وی افزود: در حوزه مقاومت طی دهه اخیر با تدابیر آیت الله صفایی بوشهری نماینده 

ولی فقیه در استان و امام جمعه بوشهر آغاز شده نقطه ای است که نسل فردای امروز 

باید آن را به اوج برسانند و لذا اصل اول این کار گرفتن پیام این عزت و سرافرازی 

توسط جوانان و نوجوانان است.

افروغ با بیان اینکه رسالت و نقش زن را در جامعه خوب می دانیم، ادامه داد: آنچه 

که نگاه متعالی دین مبین اسلام و انقلاب اسلامی نسبت به زن دارد جایگاه زن را 

معنی بخشید و نه تنها در ایران و مشرق زمین، بلکه در طول تاریخ و نقطه نقطه عالم 

مغفول مانده بود.

وی اظهار کرد: بوشهر پایتخت مقاومت در چند قرن برای این سرزمین است و امروز 

هم پیام این آئین همین مؤلفه است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان خاطرنشان کرد: پاسداشت رویداد بزرگ زنان 

پرافتخار و سرافراز سرزمین مان از هدف و رسالت برگزاری این آئین است.

اجرای موسیقی زنده ساسان نوذری هنرمند بوشهری و اجرای سرود مهد کودک 

شقایق از دیگر برنامه های آئین گرامی داشت حماسه زنان لرده در بوشهر بود.

آیین گرامی داشت حماسه »زنان لرده«
 در بوشهر برگزار شد

به  یاموک مرا می خواند. مشتاقانه  اورهان  این بار 

سمت و سوی این نویسنده می روم تا با کسب تجربه 

اندکی دیگر، بتوانم اندکی از جهان خودم را بهتر و 

مخاطبان را نیز در آن شریک نمایم. کتاب رمان »چیز 

غریبی در سرم«،  از «اورهان یاموک« به ترجمه صابر 

حسینی است که از دل هزار توی قفسه های کتابخانه 

احمدی حکایتی را برای مخاطبانش روایت می کند. 

حکایت مردم فرودستی است که به امید رسیدن به 

آمال و آرزوهایشان راهی استانبول می شوند. ماجرای 

پدر و پسری که در سال های کمی دورتر از روستاهای 

فقیرنشین فلات مرکزی ترکیه به شهر می آیند. این 

کتاب هم یک حکایت عاشقانه است، هم داستانی 

مدرن و رمانی که اورهان یاموک شش سال روی 

آن کار کرده است،  این رمان، داستان زندگی یک 

نوشیدنی  )نوعی  بوزا  های  نوشیدنی  فروشنده  

تخمیری( به اسم مولوت را روایت می کند. مولوت 

در طول چهار دهه و بین سال های 1969 و 2012، 

شغل های مختلفی را در خیابان های استانبول تجربه 

کرده است: از فروش ماست و برنج پخته گرفته تا 

دربانی یک پارکینگ. او انواع مختلفی از آدم ها را در 

خیابان ها مشاهده می کند، تخریب شهر و بازسازی 

آن را به چشم خود می بیند و مهاجرینی از آناتولیا 

را نظاره می کند که به ثروت هنگفتی دست یافته اند. 

در همین حال، او شاهد تمامی لحظات سرنوشت 

ساز، کشمکش های سیاسی و کودتاهای نظامی ای 

است که آینده کشور را می سازند. مولوت، همیشه 

به دنبال یافتن آن چیزی است که او را از بقیه متمایز 

کرده است؛ منشأ آن شوری که در سرش وجود دارد. 

اما او هیچ وقت دست از فروش بوزا بر نمی دارد 

و در تلاش است معشوقه واقعی اش را بشناسد. 

کدام یک در عشق اهمیت بیشتری دارد؟ چیزی که 

آرزویش را داریم یا چیزی که سرنوشت برایمان در 

نظر گرفته است؟ آیا انتخاب هایمان، خوشبختی را 

به ارمغان می آورند یا تصمیم ها به دست نیروهایی 

خارج از کنترل ما گرفته می شوند؟ رمان شوری در 

سر تلاش می کند به این سوال ها جواب بدهد و 

همچنین، تصویری از تنش های زندگی شهری و 

خانوادگی، و خشم و یأس زنان محبوس در خانه ها 

ارائه کند.کتاب بعدی که در هزار توی قفسه های 

دارد،  زبان  بر  ناگفته  احمدی حرف هایی  کتابخانه 

»کتاب بافته های رنج» اثر علی محمد افغانی است که 

رضوان، راوی و قهرمان رمان، مردی است پنجاه ساله 

که با همرش یاسمن و فرزند دو ساله اش سهراب 

در تیرون از توابع اصفهان در خانه نیمه کاره ای که 

به دست خود بنا کرده در همسایگی برادرش جعفر 

زندگی می کند. یاسمن قالی باف ماهری است که از 

کودکی به این حرفه اشتغال داشته و اکنون نیز از راه 

قالی بافی و فروش آن به آقای »ف« در تأمین هزینه 

های زندگی به شوهرش کمک می کند. راوی ضمن 

ستایش این صنعت دستی ایرانی به آموزش قالی 

بافی می پردازد. در بخش های دیگر رمان، رضوان 

دوران کودکی و نوجوانی و همچنین جوانی خود را 

که مصادف با وقوع جنگ جهانی دوم و فقر و قحطی 

و گرسنگی است به تصویر می کشد.

کتاب »شوهر آهو خانم اثر علی محمد افغانی«، یکی 

از بهترین رمان های فارسی در پنجاه سال اخیر است. 

ماجراهای این کتاب سرگذشت یک یا چند تن و 

حوادث آن، وقایع روزانه یک یا چند شهر نیست، 

بلکه تمامی روزگار ما و ماجراهای زمانه همچون شط 

پهناوری در آن جاری است، و اهمیت این رمان در 

همین است، در این که همچون آیینه چهار بعدی 

عظیمی خصوصیات برجسته روزگار ما را منعکس 

ساخته است.علی محمد افغانی در شوهر آهو خانم 

که  تیزبین  است  نویسنده ای  که  می دهد  نشان 

حرکات زن و مرد و کودک و حتی سگ و گربه را به 

خوبی می بیند. از اختلافات آسیابان و نانوا تا دعوی 

دو هوو و کتک کاری زن و شوهر، همه را می تواند 

چنان توصیف کند، که خواننده صحنه را پیش چشم 

زنان و عوالم کودکان  از اسرار  ببیند،  خود مجسم 

خبر دارد. در هر گوشه از زندگی می تواند زیبایی را 

ببیند و آن را با قدرت تمام ستایش کند، آدم های او 

آدم های واقعی هستند که در هر کجای داستان پیدا 

شوند و گوشه ای از شخصیت آن ها باز نموده شود. 

این گوشه با گوشه های دیگر که در جاهای دیگری 

دیده ایم، چنان جفت می شود که از مجموع آنها آدم 

کامل و درست پدید می آید. این رمان خواننده را 

بیشتر به یاد قصه های بلند ایرانی مثل سمک عیار 

و امیرارسلان و منظومه های داستانی شاعران ایرانی 

می اندازد که در آنها شاعر یا نویسنده عقاید و افکار 

مخلوق  داستان  دهان شخصیت های  در  را  خود 

خود می گذارد، و در حقیقت به جای آن که نویسنده 

وادارد،  گفت وگو  به  را  داستان  شخصیت های 

شخصیت ها، به زبان نویسنده صحبت می کنند و 

توضیح دهنده افکار و وسعت معلومات او هستند. 

کتاب های زیادی دیگر هستند که مجال ما اندک 

است و باید جهت استراحت و آماده شدن برای 

داوری جلسه دفاع پایان نامه یکی از دانشجویان 

دوره دکتری علم اطلاعات و دانش شناسی دانشگاه 

شیراز که فردا برگزار می شود، از آنجا دل کند. 

اما قرار است اگر حیاتی بود، فردا نیز دوباره به اینجا 

برگردم. 

ادامه دارد ....

سراج: 

»گلپا« زمزمه مردم کوچه و بازار بود

عبدالرسول خسروی

قسمت چهارم

مجموعه سه جلدی منظوم »الا دختر«، »ابولچپ« و 

»خاک عالم« سروده امید مهدی نژاد به چاپ رسید. 

به گزارش ایسنا، هر یک از این سه کتاب با شمارگان 

۱۲۵۰ نسخه و قیمت ۸۵ هزار تومان در انتشارات 

سوره  مهر راهی بازار کتاب شده است.

در معرفی ناشر از این مجموعه آمده است: مهدی نژاد 

در این سه کتاب با رویکردی که آمیخته طنز و فکاهی 

است، به مسائل گوناگون اجتماعی نظر انداخته و 

برای  را  شیرینی  لحظات  او  طنز  خواندن شعرهای 

خواننده خلق می کند. 

فکاهی  دوبیتی های  مجموعه  »الادختر«  دفتر 

مشهور  فرم  به  نظر  با  که  است  مطایبه آمیزی  و 

دوبیتی های فولکلور )فرهنگ عامه( عاشقانه سروده 

و  پیدا  گاه  رگه های  شاعر  گفته  به  اگرچه  شده اند، 

پنهانی از طنز و نقد نیز در آن یافت می شود. شاعر در 

مقدمه این دفتر تاکید می کند دوبیتی های »الادختر« 

ترانه های عامیانه است که مردمان ساده دل شهر و 

روستا و ایل قصه ها و احوالات عاشقانه شان را در این 

قالب بیان کرده اند و حالا او به بازسازی آنها در حال و 

هوای امروز پرداخته است.

دفتر دوم و سوم از این سه گانه با عنوان »ابولچپ« و 

»خاک عالم« نیز به ترتیب با ۲۵ و ۲۶ شعر طنز عمدتاً 

بلند، موضوعات اجتماعی، سیاسی و فرهنگی را به 

طنز کشیده است. 

شاعر در ابتدای دفتر »ابولچپ« توضیح می دهد که 

ابولچپ گوشه ای است متعلق به دستگاه همایون که 

در راست پنج گاه نیز اجرا می شود. ابوالچپ کیفیتی 

محزون دارد و در اجرای راست پنج گاه مقدمه ای برای 

گوشه لیلی و مجنون محسوب می شود. و باز خودش 

توضیح می دهد که علت انتخاب نام ابوالچپ برای 

این مجموعه تا این لحظه معلوم نشده است!

مهدی نژاد  امید  هم  عالم«  »خاک  دفتر  ابتدی  در 

برای خواننده روایت  این طور  را  وجه تسمیه کتاب 

یا  عالم  تمامی  خاک  عالم  خاک  از  منظور  می کند: 

تمامی خاک های عالم است. این عبارت وقتی به کار 

می رود که گوینده با رویداد ناگواری روبه رو شود یا 

را فراموش کرده  یک باره به یاد آورد که امر مهمی 

است. خاک عالم همچنین در خطاب هم کاربرد دارد 

و زمانی استفاده می شود که گوینده بخواهد شخصی 

را بابت اینکه از پس انجام کار ساده ای برنیامده است 

شماتت کند.

مدیر کل روابط عمومی استانداری بوشهر از برگزاری دوره های آموزشی تخصصی برای 

روابط عمومی های بوشهر خبر داد.

به گزارش روابط عمومی استانداری بوشهر، عباس مطاف بعد از ظهر دوشنبه در حاشیه 

برپایی دوره آموزشی سخنوری در سالن کوثر استانداری اظهار داشت: دولت سیزدهم 

خدمات ارزشمندی به مردم ارائه کرده که تبیین دستاوردهای دولت و نظام به مردم و 

اطلاع رسانی خدمات، امری لازم و ضروری است.

 وی افزود: جهاد تبیین باید مورد توجه روابط عمومی های استان بوشهر قرار گیرد و 

برگزاری دوره های آموزشی در همین راستاست.

مدیر کل روابط عمومی استانداری بوشهر خاطر نشان کرد: تاکنون چندین دوره آموزشی 

تخصصی برای مدیران روابط عمومی ها و رابطان خبری برگزار شده که امیدوارم نتیجه 

مورد نظر را در بر داشته باشد.

وی یادآور شد: امروز دوره آموزشی سخنوری توسط سعید نوذری از اساتید برجسته 

سخنوری برگزار شد که روابط عمومی ها نیز استقبال خوبی داشتند.

مطاف از برپایی تورهای راهیان پیشرفت برای روابط عمومی های استان خبر داد و گفت: 

تورهای راهیان پیشرفت برای خبرنگاران و مدیران استان و همچنین پیشکسوتان جهاد و 

شهادت برگزار شده و بزودی این تور ویژه روابط عمومی ها برگزار می شود.

مدیر کل روابط عمومی استانداری بوشهر خبر داد:

برگزاری دوره های آموزشی تخصصی
 برای روابط عمومی های بوشهر

برای هنرمندان افغانستانی و تاجیکستانی

مسابقه خوانندگی تلویزیون فراخوان داد

سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی عسلویه معرفی شد

تخفیف ۲۰ درصدی کتاب های 
کانون در هفته کتاب

فراخوان فصل چهارم مسابقه بزرگ خوانندگی »نواهنگ« ویژه هنرمندان افغانستانی و 

تاجیکستانی از شبکه آی فیلم ۲ منتشر شد.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی 

شبکه آی فیلم، »نواهنگ« قصد دارد در ادامه سه فصل گذشته این مسابقه که به همت 

شبکه جهانی آی فیلم۲ اجرا شده، با برگزاری فصل چهارم این رقابت بار دیگر به کشف 

استعدادها و معرفی هنرمندان نوظهور کشور افغانستان و تاجیکستان بپردازد.متقاضیان 

شرکت در مسابقه »نواهنگ« می توانند در مرحله نخست، آهنگ و یا آهنگ های خویش 

را در سبک های مختلف شامل محلی، پاپ، کلاسیک و دیگر سبک های خوانندگی به 

صورت زنده )در استودیو ضبط نشده باشد( و افقی با گوشی موبایل ضبط کرده و به 

همراه مشخصات کامل از طریق یکی از برنامه های ارتباطی واتساپ، بله و یا تلگرام به 

شماره ۰۰۹۳۷۸۷۴۴۹۸۹۹ ارسال کنند.مهلت ارسال و ارائه آثار متقاضیان حداکثر تا ۲۰ 

عقرب)آبان( ۱۴۰۲ است. پس از تاریخ مذکور آثار بررسی و از نفرات برگزیده برای حضور در 

مرحله تلویزیونی دعوت به عمل می آید.

فصل اول مسابقه نواهنگ در زمستان ۱۳۹۹ آغاز به کار کرد و آی فیلم ۲ با تجربه سه فصل 

اکنون در آستانه برگزاری فصل چهارم این مسابقه قرار دارد.

همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی، کتاب های کانون پرورش 

فکری با تخفیف ۲۰ درصدی عرضه می شود.

از  کانون،  بین الملل  امور  و  عمومی  روابط  کل  اداره  گزارش  به 

اصلی ترین فعالیت های کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان 

کانون  فعالیت  سابقه  در  به همین جهت  است.  کتاب  انتشار 

کتاب های درخشان و ماندگاری از نویسندگان بزرگ کشور ثبت 

سال ها  گذشت  با  آن ها  از  برخی  که  کتاب هایی  است،  شده 

همچنان نامشان در میان آثار پرفروش قرار می گیرد.

برهمین اساس کانون پرورش فکری کودکان و نوجوانان همزمان 

با هفته کتاب و کتابخوانی، ۵۵۰ عنوان کتاب  موجود در سایت 

dIgIkANooN.IR را با تخفیف ۲۰ درصدی عرضه خواهد کرد.

 سی ویکمین دوره هفته کتاب جمهوری اسلامی ایران با شعار 

»آینده خواندنی است« از ۲۳ تا ۳۰ آبان ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد.

از  بوشهر  دفتر  جوانان  سینمای  انجمن  رئیس 

خبر  در شهرستان جم  انجمن  نمایندگی  راه اندازی 

داد.

و  فرهنگ  اداره  رئیس  با  نشست  در  قائد  حمید 

ارشاد اسلامی شهرستان جم، گفت: هنر مولفه ای 

اثرگذار در جامعه است که می تواند نقشی مهم را 

ایفا کند . وی بیان کرد: انجمن در بخش آموزش و 

برگزاری کارگاه های هنری فعالیت های زیادی انجام 

داده و آماده اجرای این اقدامات در این شهرستان 

نمایندگی  راه اندازی  کرد:  اظهار  قائد  هستیم. 

انجمن در شهرستان می تواند استعدادهای جوان 

در  مناسبی  برنامه ریزی  و  شناسایی  را  نوجوان  و 

این راستا انجام شود. رئیس اداره فرهنگ و ارشاد 

نیز گفت: هنرمندان حوزه  اسلامی شهرستان جم 

زیادی  افتخارات  دارای  شهرستان  عکس  و  فیلم 

نمایندگی  و  هستند  بین المللی  و  ملی  عرصه  در 

انجمن می تواند این سطح را افزایش دهد.

مینا دانش آموز عنوان کرد: با توجه به ظرفیت بالای 

اداره  این  عکس،  و  فیلم  حوزه  در  جم  شهرستان 

آمادگی دارد در صورت امکان نمایندگی انجمن را در 

شهرستان افتتاح کند.

لازم به توضیح است در حال حاضر سه دفتر انجمن 

تنگستان  و  برازجان  بوشهر،  در  جوانان  سینمای 

فعالیت دارند.

نمایندگی انجمن سینمای جوانان 
در جم راه اندازی می شود

با حضور فرماندار شهرستان عسلویه و مدیرکل 

فرهنگ و ارشاد اسلامی استان بوشهر سرپرست 

گزارش  اداره شهرستان عسلویه منصوب شد.به 

روابط عمومی اداره کل فرهنگ و ارشاد اسلامی 

به  افروغ  عبدالرحیم  ابلاغ  متن  بوشهر،  استان 

مهدی نادریان پور به این شرح است: 

جناب آقای مهدی نادریان پور

سلام علیکم 

به موجب این ابلاغ و با توجه به سوابق، تعهد 

و تجربیات ارزشمندی که دارید شما را به عنوان 

سرپرست اداره فرهنگ و ارشاد اسلامی شهرستان 

اتکال  با  امید است  عسلویه منصوب می نمایم. 

به خداوند متعال و تلاش شبانه روزی در جهت 

ارتقا جایگاه فرهنگ و هنر و ارزش های اسلامی، 

استفاده بهینه از ظرفیت و توانمندی های اصحاب 

رسانه و براساس ضوابط و مقررات جاری نسبت 

باشید. پیروز  و  موفق  محوله  وظایف  انجام  به 

کانون های  دبیرخانه  عمومی،  روابط  کارشناس 

فرهنگی هنری مساجد، شورای فرهنگ عمومی و 

موسسات فرهنگی قرآن و عترت اداره فرهنگ و 

ارشاد اسلامی شهرستان دیر از سوابق کاری مهدی 

نادریان پور است.

مصوبه ای  در  اسلامی  شورای  مجلس  نمایندگان 

میراث  از  حفاظت  جهت  دولت  برای  تکالیفی 

فرهنگی و جبران حقوق مالکانه مردم تعیین کردند.

نمایندگان مجلس شورای اسلامی در جلسه علنی 

نوبت صبح امروز)سه شنبه( و در ادامه بررسی موارد 

ارجاعی از کمیسیون تلفیق، بند )پ( ماده ۸۳ لایحه 

این مصوبه،  کردند.طبق  را تصویب  برنامه هفتم 

از میراث  دولت مکلف است در راستای حفاظت 

فرهنگی و جبران حقوق مالکانه مردم اقدامات ذیل 

را انجام دهد:

1- سازمان ثبت اسناد و املاک کشور مکلف است با 

همکاری وزارت میراث فرهنگی و گردشگری و صنایع 

دستی نسبت به رقومی سازی نقشه های عرصه 

و حریم آثار ملی و محدوده بافت های تاریخی 

در نقشه های حدنگاری )کاداستر( پوشش کشور 

و همچنین لایه شهرها و بناها و محدوده بافتهای 

اسناد  صدور  جامع  سامانه  در  فرهنگی  تاریخی- 

مالکیت و بستر یکپارچه استعلام دستگاهی تا پایان 

سال دوم برنامه اقدام نماید.

2- بازنگری حریم های آثار ثبتی پیشین و تعیین 

ای  آیین نامه  موجب  به  جدید  ثبتی  آثار  حریم 

است که با رعایت همزمان حفظ اثر، عدم اعمال 

محدودیتهای نابجا و جبران محدودیت های بوجود 

آمده برای مالکان در چارچوب قوانین توسط وزارت 

راه و شهرسازی )شورای عالی شهرسازی( با همکاری 

وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

حداکثر شش ماه پس از لازم الاجرا شدن این قانون 

تهیه و به تصویب هیأت وزیران می رسد.

3- وزارت میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی 

مکلف است حداکثر ظرف سه ماه پس از ثبت ملی 

یا جهانی هر اثر، حریم آن را طبق آیین نامه این 

بند ابلاغ نماید. تعیین حریم ثبتی آثار ثبتی فاقد 

حریم یا بازنگری حریم های تعیین شده پیشین طی 

برنامه باید به گونه ای باشد که در هرسال از برنامه 

۲۰ درصد از حریم های آنها ابلاغ گردد. این آیین نامه 

باید حریم های کالبدی، منظری، ساختاری و کارکردی 

)فرم(،  ارتفاع، شکل  مؤلفه هایی همچون  و  بوده 

مصالح و سبک معماری، عوامل مؤثر در ساختار و 

پایداری اثر )سطحی و زیرسطحی(، کاربری و نحوه 

فعالیتهای پیرامونی و امکان توسعه و نوسازی آتی 

را در برگیرد.4- دولت مکلف  در محدوده حریم ها 

و شهرسازی،  راه  وزارتخانه های  با همکاری  است 

کشور، جهاد کشاورزی، دفاع و پشتیبانی نیروهای 

مسلح و معاونت حقوقی رئیس جمهور، نسبت به 

جبران حقوق مالکانه مردم و اعطای اراضی معوض 

به مالکان املاک واقع در عرصه و حریم آثار ملی که 

با محدودیت یا کاهش ارزش املاک مواجه شده 

اند، تا پایان سال اول برنامه، اقدام نماید.آیین نامه 

اجرائی این جزء با پیشنهاد وزارت میراث فرهنگی، 

گردشگری و صنایع دستی حداکثر ظرف مدت سه 

ماه پس از لازم الاجراء شدن این قانون تهیه و به 

تصویب هیأت وزیران می رسد.

تکالیف مجلس برای حفاظت از میراث فرهنگی


